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BUCHLOVSKÝ
ZPRAVODAJ



Dnešní číslo Buchlovského zpravodaje vám nabídne např. reportáže z fotbalového tréninku mladých 
fotbalistů s tzv. létajícím trenérem nebo z letošního festivalu česneku, který se uskutečnil v Buchlovicích 
po dvouleté covidové přestávce. (foto -bž-, Zdeněk Skalička)
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Zpráva o činnosti Rady městyse Buchlovice, 
jednání č. 84/2022 RM ze dne 20.07.2022 
a 85/2022 RM ze dne 09.08.2022
Rada městyse Buchlovice:
•	 schválila	uzavřít	smlouvu	o nájmu	pozemku	s žadateli	z Kroměříže.	Předmětem	smlouvy	je	

nájem	části	pozemku	za účelem	zřízení	parkovací	plochy,	
•	 schválila	uzavřít	Smlouvu	o spolupráci	a pronájmu	veřejného	prostranství	při	akci	„XIX.	ročník	

Festivalu	česneku	na zámku	(a v městečku)	Buchlovice	2022	s Folklorní	agenturou	Buchlov.	
Předmětem	smlouvy	je	pronájem	prostor	Muzea	Podhradí	Buchlovice,	nájem	veřejného	
prostranství,	náklady	spojené	s odvozem	odpadu	pracovníky	SMB,

•	 v soulasu	s usnesením	Zastupitelstva	městyse	Buchlovice	č.	220/18/2022	ZM	ze	dne	29.	6.	2022	
schválila	uzavření	Smlouvy	o dílo	se	společností	LAX	s.r.o.,	Boršice.	Předmětem	smlouvy	je	
pořízení	posilovacího	zařízení	do Haly	CIHELNA,

•	 schválila	uzavřít	příkazní	smlouvu	se	společností	INVESTA	UH	s.r.o.,	Uherské	Hradiště.	
Předmětem	smlouvy	je	formou	přímého	zastoupení	zajištění	zadání	nadlimitní	veřejné	
zakázky	na dodávky	„Pořízení	cisternové	automobilové	stříkačky	pro	SDH	Buchlovice“,

•	 schválila	uzavřít	smlouvu	o poskytnutí	dotace	se	Zlínským	krajem.	Předmětem	smlouvy	je	
poskytnutí	investiční	dotace	do výše	500	tis.	Kč	současně	max.	7,14	%	celkových	způsobilých	
výdajů	projektu:	pořízení	nové	požární	techniky	–	nákup	cisternové	automobilové	stříkačky	
pro	JSDH	v roce	2022	v rámci	spolufinancování	Programu	MV	–	GŘ	HZS	ČR	„Dotace	pro	
jednotky	SDH	obcí“.	Současně	vzala	na vědomí	Rozhodnutí	o poskytnutí	dotace	na pořízení	
nové	požární	techniky	–	nákup	cisternové	automobilové	stříkačky	pro	JSDH	z Ministerstva	
vnitra	ve výši	2,5	mil.	Kč,

•	 schválila	uzavřít	dodatek	ke smlouvě	o nájmu	části	pozemku	uzavřené	dne	21.	1.	2009	se	
společností	MAYSVILLE	s.r.o.,	Praha.	Předmětem	dodatku	je	navýšení	nájemného	na 286.119	Kč	
ročně,

•	 schválila	cenovou	nabídku	od společnosti	MEVA	a.s.,	Roudnice	nad	Labem	na dodávku	
a usazení	dvou	kompletních	standardních	sestav	podzemních	kontejnerů,	a to	na točnu	
a na parkoviště	u Záložny,

•	 vzala	na vědomí	oznámení	o rozdělení	zisku	OTR,	s.r.o.,	Buchlovice.	Na základě	usnesení	Valné	
hromady	ze	dne	24.	6.	2022	o rozdělní	zisku	společnosti	za rok	2021	bylo	ve prospěch	městyse	
Buchlovice	poukázáno	1,645.000	Kč,

•	 schválila	uzavřít	dodatek	ke smlouvě	o nájmu	ordinace	dětského	lékaře	v budově	čp.	800	
s MUDr. Dagmar	Kořistkovou,	Boršice,	

•	 posoudila	a podala	vyjádření	k několika	žádostem	o vyjádření	se	k projektovým	
dokumentacím	staveb,	

•	 schválila	uzavřít	smlouvu	o smlouvě	budoucí	o zřízení	věcného	břemene	se	společností	EG.D,	
a.s.,	Brno.	Předmětem	smlouvy	je	umístění	distribuční	soustavy	–	kabelového	vedení	NN,	pilíře	
NN	pod	názvem	„Osvětimany,	posílení	NN“	na pozemku	p. č.	11/2,	2863/11,	2863/3,	2863/6,	
2863/75,	2863/76	v k.	ú.	Osvětimany	za cenu	3.612	Kč	bez	DPH,	

•	 schválila	pořízení	nakladače	Avant	640	DLX	za cenu	1,721.608,57	Kč	vč.	DPH	pro	účely	SMB,	
p.o.	Nakladač	bude	financován	z vlastních	prostředků	SMB	za pomoci	úvěru	od IMPULS-
Leasing-AUSTRIA	s.r.o.,	Praha	(vlastní	zdroje	570	tis.	Kč,	výše	úvěru	1,151.608,57	Kč,	měsíční	
splátka	24.612,92	Kč,	částky	jsou	vč.	DPH),	
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•	 schválila	pořízení	traktoru	Lamborghini	+	příkopové	rameno	Bomfort	za cenu	1,935.899,99	Kč	
vč.	DPH	pro	účely	SMB,	p.o.	Traktor	i rameno	budou	financovány	z vlastních	prostředků	SMB	
za pomoci	úvěru	od IMPULS-Leasing-AUSTRIA	s.r.o.,	Praha	(vlastní	zdroje	774.965,28	Kč,	výše	
úvěru	1.160.934,71	Kč,	měsíční	splátka	24.863,90	Kč,	částky	jsou	vč.	DPH),

•	 starostka	informovala	radní,	že	byly	zahájeny	nutné	práce	na staré	budově	ZŠ.	Ve vnitřních	
prostorách	suterénu	budovy	byla	zeď	zadních	prostor,	ze	které	se	odlupovala	omítka,	postavená	
pouze	za pomocí	suchého betonu.	Za ní	při	odkopech	objevená	zeď	s nopovkou,	stav	žalostný,	zeď	
úplně	mokrá.	Zeď	je	nyní	osekaná,	prostory	se	větrají.	Prostor,	kde	bude	probíhat	výuka	pracovních	
činností,	má	taktéž	osekané	omítky,	probíhá	vysoušení.	Budou	doplněna	umývadla,	nové	rozvody	
elektřiny,	opravena	podlaha	a odpad	vyveden	nejkratší	cestou	ven	z budovy	(proveden	průraz	
a zapravení).	Dále	na rohu	staré	budovy	v průjezdu	do dvora	se	objevilo	velké	množství	vody.	
Zjištění	stavu	vedení	kanalizace	kolem	školy	pomocí	kamery	zajistila	odborná	firma,

•	 schválila	zařazení	nalezeného	majektu	do evidence	majetku	městyse	Buchlovice.	Jedná	se	o tři	
studny	v areálu	parkoviště	u Záložny	parc.	č.	585,	586,	587,	

•	 schválila	rozpočtové	opatření	č.	10	pro	rok	2022.	Jedná	se	o úpravu	na straně	příjmů,	navýšení	
rozpočtu	o 806,530	tis.	Kč	celkem	na tis.	Kč,	

•	 schválila	termín	příštího	veřejného	zasedání	Zastupitelstva	městyse	Buchlovice	–	úterý	
6.	9.	2022.	Pozvánka	a program	budou	v řádném	termínu	zveřejněny.

V příjemném pátečním odpoledni 2. září byla za přítomnosti dětí, zástupců školy a dalších otevřena 
knihobudka v sousedství autobusové zastávky na náměstí. Mezi prvními knihami v knihobudce byly 
i  ty, které děti s  ředitelkou školy Mgr.  Kateřinou Lesovou přivezly v  replice žebřinového vozíku. Poté 
proběhlo krátké čtení, jehož se ujala vychovatelka Mgr.  Irena Vacková se starostkou Mgr.  Pavlou 
Večeřovou, a následovalo slavnostní přestřižení pásky. Nechť slouží knihobudka všem! (Foto –bž–)

Otevřeli jsme knihobudku
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Odpadové hospodářství – ohlédnutí
Od  listopadu	2020	má	městys	 Buchlovice	 zaveden	 v městysi	 Buchlovice	MESOH  –	 systém	pro	
nakládání	 s  odpady.	 Jedná	 se	 o  motivační	 a  evidenční	 systém	 odpadového	 hospodářství	 pro	
obce	a města,	která	se	snaží	svým	občanům	nabídnout	novou	alternativu	k současnému	systému	
a  připravit	 se	 tak	 na  budoucnost.	 Pozor!	Není	 to	 jen	 o  třídění	 odpadů!	Důležité	 je	 také	myslet	
na prevenci	vzniku	odpadů.	

V čem spočívá zavedení motivačního systému MESOH?
1. Zavedení sběru tříděného odpadu od domů 

Tříděný	odpad	(především	plast	a papír)	je	svážen	od jednotlivých	domácností	v pytlích.	
Občanům	se	tak	sníží	donášková	vzdálenost	na minimum	a především	ubude	přeplňovaných	
kontejnerů	ve sběrných	místech.

2. Zavedení evidenčního systému 
Pro	to,	abychom	mohli	sledovat	množství	odpadů	vyprodukovaného	jednotlivými	
domácnostmi,	se	zavedla	evidence	těchto	odpadů,	a to	prostřednictvím	čárových/QR	kódů.	
Evidenci	jednoduchým	načítacím	zařízením	provádí	zaměstnanci	Služeb	městyse	Buchlovice	
i svozové	firmy.

3. Zavedení motivačního systému 
Za jednotlivé	činnosti	jsou	občanům	udělovány	tzv.	EKO	body.	Udělování	těchto	EKO	bodů	
probíhá	automatizovaně	dle	toho,	kolik	odpadů	jednotlivé	domácnosti	vytřídí	a odevzdají	
ke svozu.	Na konci	období	se	bodování	vyhodnotí	a přepočítá	na slevy	z poplatku	za odpad.

Jenom třídit ovšem nestačí! Systém	MESOH	bere	odpadové	hospodářství	komplexně	a motivuje	
občany	nejen	ke  třídění	odpadů,	ale	 také	k  tomu	 různými	 způsoby	omezit	 samotnou	produkci	
odpadu	–	například	kompostováním	(v letošním	roce	měli	občané	Buchlovic	opět	možnost	získat	
zdarma	kompostér).	To	činí	 systém	do budoucna	udržitelným	 jak	po ekologické,	 tak	po ekono-
mické	stránce.

Co motivační systém MESOH přináší občanům?
•	 Spravedlivější systém platby za odpady 

Každá	domácnost	má	možnost	ovlivnit	výši	své	platby	za odpady	svým	chováním.	Nemusíte	
tedy	doplácet	na lhostejnost	jiných.
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•	 Pohodlné třídění odpadů přímo v domácnosti 
Už	žádné	tahání	tašek	k přeplněným	kontejnerům.	Třídit	můžete	v pohodlí	domova	do pytlů,	
které	získáte	zdarma.

•	 Dokonalý přehled o svých slevách 
Díky	odpadovým	účtům	máte	své	domácí	odpadové	hospodářství	stále	po ruce	a můžete	
získávat	tipy,	co	zlepšit	a získat	tak	větší	úlevu	na poplatku.

•	 Dobrý pocit, že dělám dobrou věc a ještě za ni být odměněn.

V prosinci	2020	se	do motivačního	systému	MESOH	zapojilo	26	%	stanovišť.	V červenci	2022	je	to	
již	51	%.	Stanovištěm	se	rozumí	rodinný	dům,	bytový	dům	a chalupa.	

Směsný komunální odpad
2019	………	svezeno	509	tun	………	městys	Buchlovice	zaplatil	svozové	firmě	605	tis.	Kč
2020	………	svezeno	521	tun	………	městys	Buchlovice	zaplatil	svozové	firmě	619	tis.	Kč
2021	………	svezeno	423	tun	………	městys	Buchlovice	zaplatil	svozové	firmě	524	tis.	Kč
Do roku	2020	se	množství	odpadu	neustále	zvyšovalo,	tím	rostly	i náklady	za jeho	svoz	a likvidaci.	
Od zavedení	motivačního	systému	pro	občany	MESOH	se	znatelně	množství	i náklady	snížily.

Náklady na třídění plastů
2019		 86	tis.	Kč	 náklady	za nákup	pytlů	pro	pytlový	svoz	plastů	50 600	Kč
2020		 131	tis.	Kč		 náklady	za nákup	pytlů	pro	pytlový	svoz	plastů	74 500	Kč
2021		 148	tis.	Kč		 náklady	za nákup	pytlů	pro	pytlový	svoz	plastů	87 200	Kč

Vzhledem	ke vzrůstajícím	nákladům	na pytlový	svoz	tříděného	odpadu	přistoupil	městys	Buch-
lovice	ke změně	způsobu	svozu.	V roce	2022	již	nevyužíváme	k tomuto	účelu	svozovou	firmu,	ale	
samotný	sběr	pytlů,	svoz,	načítání	kódů	a následně	odvoz	do Sběrných	surovin,	provádí	Služby	
městyse	Buchlovice.

VYHODNOCENÍ PŘÍJMŮ A NÁKLADŮ MĚSTYSE BUCHLOVICE  
ZA ODPADOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ za běžný rok

Poplatek	od občanů	dle	smlouvy	 +	1,3	mil.	Kč
Poplatek	za odpady	od rekreantů/za	rekreační	objekt +	150	tis.	Kč
Odměny	za odevzdaný	tříděný	odpad +	300	tis.	Kč
Celkové	roční	náklady	na odpadové	hospodářství	 -	2,3	mil.	Kč
CELKEM	 -	550	tis.	Kč

Podle	 tabulky	 vidíme,	 že	 každoročně	 městys	 Buchlovice	 vynakládá	 nemalé	 finanční	 prostředky	
za  likvidaci	veškerých	odpadů	svých	občanů.	Vzhledem	k rostoucím	cenám	budou	růst	 i náklady.	
Proto	děkujeme	všem	občanům,	kteří	se	do systému	odpadového	hospodářství	MESOH	již	zapojili,	
a věříme,	že	se	zapojí	i další.	Naučili	jsme	se	odpad	třídit,	teď	se	pokusme	odpad	minimalizovat	a zby-
tečně	nevytvářet!	Pokud	to	půjde,	vyvážejme	pouze	plné	popelnice.	Uvidíte,	jak	se	to	spolu	s třídě-
ním	plastů	do kódovaných	pytlů,	odrazí	na vašem	ročním	poplatku	za odvoz	komunálního	odpadu.

NEJLEVNĚJŠÍ ODPAD JE TEN, KTERÝ NEVZNIKNE!

Iveta Rosůlková, referent odpadového hospodářství
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Služby městyse Buchlovice informují 
Vážení	spoluobčané,	rád	bych	vás	informoval	o dění	ve Službách	městyse	Buchlovice,	příspěvková	
organizace	(SMB).	
Nejprve	se	dotknu	odpadového	hospodářství.	Od 1.	1.	2022	jsme	začali	se	svozem	pytlů	s třídě-
ným	odpadem.	Měsíčně	svezeme	cca	550–600	pytlů	s plasty	(1,2-1,5	t	odpadu)	a 250–300	pytlů	
papíru	(1-1,3	t	papíru).	Posbírané	pytle	se	v areálu	cihelny	vytřídí	od odpadu,	který	do pytlů	nepatří	
(guma,	kanystry	od ropných	látek,	komunální	odpad),	načtou	se	QR	kódy,	přeloží	do kontejneru	
a odváží	se	k dalšímu	zpracování	do Sběrných	surovin	v Uherském	Hradišti.	Při	načítání	QR	kódů	
se	občas	 stane,	 že	 kód	není	 čitelný	 (rozmočený,	 znečištěný,	poškozený…).	Nejvíce	 se	osvědčila	
varianta,	kdy	je	kód	přelepený	izolepou	–	lze	očistit	a je	čitelný	i po dešti.	Při	sběru	papíru	se	pytle	
vysypávají	do kontejneru,	proto	můžete	papír	dávat	místo	do igelitových	pytlů	do papírových	kra-
bic	–	nevzniká	tak	další	plastový	odpad.	Také	se	mnohdy	setkáváme	při	sběru papíru,	že	nalézáme	
věci,	které	do papíru	nepatří	(znečištěný	papír	od mastnoty,	kuchyňské	utěrky	apod.)
Dále	odvážíme	z obce	komunální	a objemný	odpad,	který	posbíráme	z košů	rozmístěných	po obci,	
úklidu	kolem	sběrných	míst,	kontejneru	na hřbitově	apod.	
Nevíte,	co	s odpadními tuky	z vaření?	Můžete	využít	popelnice	firmy	FRITEX,	které	jsou	rozmístěny	
po obci	(na rozcestí	pod	Podvinohradím,	u Cihelny	–	dočasně	přestěhovaná	od Záložny,	u Maca,	
nově	umístěn	i kontejner	na sběrném	dvoře	BIOKOMP).	Použitý	olej	nalijte	do PET	láhve,	dobře	
uzavřete	a vložte	do popelnice.	Svoz	těchto	popelnic	probíhá	1×	za 3	měsíce	nebo	dle	potřeby.	
Musím	 také	 pochválit	 za  popelnice	 na  kovový	 odpad.	 Z  počátku	 panovaly	 obavy,	 co	 vše	 se	
v popelnicích	najde,	 ale	 jsou	plné	plechovek	 a drobných	 kovových	 věcí	 (hrnce,	 poklice	 apod.).	
Za rok	2021	se	tak	podařilo	vytřídit	1,8	t	kovů,	které	by	jinak	skončily	na skládce.
Nyní	 vás	 seznámím	s obnovou	 techniky.	 K  vozidlu	Bonetti,	 které	 k nám	dorazilo	 v únoru,	 jsme	
pořídili	cisternovou	nástavbu	CNT	2000	od firmy	ABM	Technology	a dodala	ji	firma	Unikont	group	
s.	r.	o.	Napajedla.	Jedná	se	zařízení,	které	uveze	2000	l	vody,	disponuje	čerpadlem	80	l/min	50	bar	
a mycí	lištou.	Nástavba	umožňuje	zavlažování	zeleně,	tlakové	mytí,	mytí	vozovek,	dovoz	a čerpání	
vody	atd.	
V květnu	bylo	zapůjčeno	na zkoušku	třídící	síto	CZ	SCREEN	MICRO	a nakladač	AVANT	630	od firmy	
AVISTECH,	po přetřídění	cca	2000	t	materiálu	bylo	rozhodnuto	o ponechání	síta.	Lze	třídit	zeminu,	
recykláty,	sutě	na různé	frakce	podle	zvoleného	síta	(v základu	velikost	oka	20×20	mm,	dále	 lze	
vyměnit	za 40×40	mm	nebo	60×60	mm).	
V srpnu	se	podařilo	dokončit	výměnu	starého	UNC	060	za kloubový	univerzální	nakladač	AVANT	
640	DLX,	který	dodala	opět	firma	AVISTECH	České	Budějovice.	Nakladač	je	vybaven	hladkou	lžící	
o objemu	0,3	m3,	lžící	4v1	o objemu	0,2	m3	a paletizačními	vidlemi.	Další	vybavení	lze	půjčit	nebo	
dokoupit.	Nakladač	může	nést	např.	sekačku,	frézu	na pařezy,	silniční	frézu,	různé	radlice,	kartáče,	
sypače…,	dle	požadavků	zákazníka.
V červenci	proběhla	jednání	se	zástupci	firmy	SYNPRO	Velké	Bílovice	ohledně	výměny	další	tech-
niky.	Byl	nám	nabídnut	zánovní	traktor	Lamborghini	STRIKE	110	s příkopovým	ramenem	Kestel	
EVO	S VFA	s dosahem	5	m	a záběrem	1,2	m.	Po vyzkoušení	a zhodnocení	využitelnosti	 traktoru	
bylo	rozhodnuto	o koupi	celé	soupravy.	
Proběhlo	 také	několik	 kooperací	 s  firmami	CCRV	 s.	 r.	 o  a Callisto	 s.	 r.	 o.	na opravách	účelových	
komunikací	–	zpevnění	úseku	na Chrastích,	úprava	spádů	a povrchu	ulice	K Mazánku	a opravy	
školní	budovy	–	odvlhčení	zdiva,	úprava	sklepů,	stěhování.	

Ondřej Svoboda, jednatel SMB
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O procesu tvorby nového Územního 
plánu městyse Buchlovice
Vážení	spoluobčané,

dovolte	mi,	abych	předložil	pár	poznámek	dotýkajících	se	probíhajícího	procesu	územně	plá-
novací	dokumentace	–	nového	Územního	plánu	městyse	Buchlovice	(ÚP).	

Problematiku	 územního	 plánování	 řeší	 stavební	 zákon	 (183/2006	 Sb.)	 v  platném	 aktuálním	
znění	 (obsahově	 je	problematika	 začleněna	 v  části	 třetí,	 §	 18	 -	 §102).	 Cíle	 a úkoly	 jsou	pak	
specifikovány	v §	18	a §	19	zákona.

Mezi	základní	cíle	patří	vytvářet	předpoklad	na výstavbu	a udržitelný	rozvoj	území	ve vyvá-
ženém	stavu	tak,	aby	byly	podmínky	příznivé	pro	životní	prostředí,	hospodářský	rozvoj,	sou-
držnost	společenství	obyvatel,	uspokojení	potřeb	současné	generace,	aniž	by	byly	ohroženy	
podmínky	 života	 generací	 budoucích.	 Územní	 plánování	 ve  veřejném	 zájmu,	 mimo	 jiné,	
chrání	a rozvíjí	přírodní,	kulturní	a civilizační	hodnoty	území,	včetně	urbanistického,	architek-
tonického	a archeologického	dědictví.	Přitom	chrání	krajinu	jako	podstatnou	složku	prostředí	
života	obyvatel	a základ	jejich	totožnosti.	

(Foto -bž-)



BUCHLOVSKÝ ZPRAVODAJ 4/2022 7

Možná	jste	se,	v souvislosti	s tvořeným	územním	plánem	s prvky	regulativů	našeho	městečka,	
setkali	(zvláště	nyní,	v předvolebním	čase)	s prezentací	názoru	o „nesmyslných“	regulativech,	
které	má	v úmyslu	ten	či	onen	subjekt	ihned	po volbách	rušit,	či	vytvoří	a schválí	pak,	do roku	
a půl,	novou	„lepší“	dokumentaci	atd.	Na tomto	místě	je	nutné	podotknout,	že	tvorba	regula-
tivů	je	uplatňována	pouze	na část	území	právě	v souladu	s požadavky	§	18	a §	19	pro	naplnění	
cílů	územního	rozvoje	městyse	a ochrany	přírody	a krajiny.

Městys	Buchlovice	má	16	let	starou	územně	plánovací	dokumentaci,	tvořenou	za jiných	meto-
dických	podmínek,	v jiné	době	a na základě	jiných	požadavků	územního	rozvoje.	Zastavěné	
území	Buchlovic	navazuje	přímo	na předhůří	pohoří	Chřibů.	 Jde	o unikátní	místo	k bydlení	
ve spojení	s kulturním	dědictvím	našich	předků	s jedinečnou	přírodou	a panoramatem	okolí.	
Místo,	kde	do přímého	okolí	našeho	žití	patří	zámek,	hrad,	rekreační	oblast	s malými	lázněmi,	
nejvýznamnější	pohledové	trojvrší	Slovácka	(Modla,	Buchlov,	Holý	kopec)	s přírodním	parkem	
a rezervací.	Takových	míst	k žití	není	až	tak	mnoho.	

Na  charakter	 zastavěného	 území	městečka	 směrem	 k  předhůří	 navazovala	 vždy	 rozptýlená	
zástavba	 bydlení.	 Generace	 našich	 dědů	 a  otců	 zde	 uměla	 žít	 v  souladu	 a  jistém	 respektu	
ke  krajině.	 A  co	my	 dnes?	 Tlak	 na  část	 území	 navazujících	 přímo	 k  lesnímu	masívu	 je	 čím	
dál	větší.	Realitní	 kanceláře	nejen	v  této	oblasti	prodávají	 louky	a ornou	půdu	v  řádu	 tisíců	
korun	 za  metr	 čtvereční,	 aniž	 by	 tyto	 pozemky	 byly	 určeny	 vůbec	 k  výstavbě.	 Developeři	
a projektanti,	s cílem	vlastního	zisku,	 tlačí	na vytváření	 jakékoliv	zástavby,	a  to	 i vytvářením	
druhořadé	 zástavby	 za  domy,	 kde	 vždy	 tradičně	 navazovaly	 zahrady	 a  humna.	 Lidé	 chtějí	
bydlet	v přímém	kontaktu	s volnou	krajinou	a nejlépe	v klidu,	bez	projíždějících	automobilů	
atd.,	 ale	 skrývají	 se	v ní	 za betonovými	ploty	bez	 stromové	zeleně,	 s  kurty,	bazény	a  jinými	

Návrh územního plánu
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vymoženostmi	 doby.	 Nová	 architektura	 staveb	 je	 leckdy	 velmi	 osobitá,	 nerespektuje	 příliš	
citlivé	 zasazení	 do  krajinného	 rámce.	 Obecně	 jde	 hodně	 o  prosazování	 se	 v  území	 pouze	
a  jen	 svými	 osobními	 zájmy,	 na  úkor	 ostatních	 a  budoucích.	 A  toto	 území	 leckdy	 ani	 není	
připraveno	 svou	 infrastrukturou	 ani	 smysluplnou	 koncepcí	 nového	 rozvoje.	 Proto	 je	 tvořen	
nový	 územní	 plán	 s  prvky	 regulativů.	 Protože	 jsou	 už	 opravdu	 po  oněch	 16	 letech	 třeba.	
A tyto	regulativy	opravdu	nejsou	nesmyslné.	K jejich	základním	parametrům	patří	zastavěnost	
pozemku	(plošnost),	výška	stavby,	počet	podlaží	a tvarosloví	střechy.	

Územní	plán	není	žádná	tortura	obyvatel	či	nějaké	dogma.	Musí	mít	však	koncepci	a smyslu-
plnou	vizi	územního	rozvoje.	A musí	nastavit	základní	pravidla,	které	může	případně	v dalších	
revizích	citlivě	měnit	a upravovat.	Územní	plán	nikomu	nebere	ani	nevyvlastňuje	jeho	nemovi-
tosti.	Nebo	snad	povede	přes	naše	území	nějaká	dálnice	či	státní	liniová	stavba?	Nevím	o tom…

Při	tvorbě	územně	plánovací	dokumentace	byly	brány	v potaz	veškeré	připomínky	subjektů,	
které	byly	Úřadem	městyse	Buchlovice	 zaevidovány.	Možná	míra	 začleněnosti	 těchto	poža-
davků	byla	značná.

V současné	době	je	proces	tvorby	pořizování	ÚP	již	po fázi	tzv.	společného	jednání	o návrhu,	
kterého	se	zúčastnily	dotčené	orgány	státní	správy,	krajský	úřad	či	sousední	obce.	Bylo	vzne-
seno	celkem	26	připomínek,	 i nových	ze	strany	 jednotlivých	subjektů	a občanů.	Pořizovatel	
spolu	s určeným	zastupitelem	vyhodnotí	výsledky	a zajistí	upravení	návrhu	ÚP.

Další	fáze	tvorby	budou	směřovat	k veřejnému	projednání	návrhu	ÚP	(„veřejné	projednání“).	
Oznámení	 o  konání	 veřejného	 projednání	 doručuje	 pořizovatel	 opět	 veřejnou	 vyhláškou.	
Zároveň	je	jednotlivě	přizvána	obec,	pro	kterou	se	ÚP	pořizuje,	dotčené	orgány,	krajský	úřad	
a  sousední	obce. Smyslem	veřejného	projednání	 je	 jednak	 seznámení	veřejnosti	 s návrhem	
nad	 rámec	 jeho	 znění	 vystaveného	 k  nahlédnutí	 (což	 v  současné	 době	 veřejně	 probíhá)	
a vyložení	dokumentace	projektantem,	jednak	shromáždění	připomínek	a námitek.	Po vyhod-
nocení	výsledků	veřejného	projednání,	odůvodnění	a případné	úpravě	návrhu	nastane	proces	
jednání	o vydání	ÚP	(schválení	zastupitelstvem	a nabytí	účinnosti).

Vážení	 spoluobčané,	 územní	 plán	 je	 velmi	 důležitým	dokumentem	městyse.	 Jeho	příprava,	
zpracování	 a  proces	 uvedení	 v  platnost	 je	 dlouhodobý	 a  poměrně	 obtížný	 proces.	 Zvláště	
v  takovém	území,	 jakým	bezesporu	katastr	Buchlovic	 je.	 Jako	určený	zastupitel	pro	ÚP	Vám	
sděluji,	 že	 i  když	práce	na přípravě	a  tvorbě	byla	hodně	náročná,	 vedení	městyse	 a  všichni	
zastupitelé	 zodpovědně	 přistupovali	 k  předkládané	 koncepci	 územního	 rozvoje	 a  tvorbě	
nového	územního	plánu.

Doufám,	 že	 i  nově	 zvolené	 vedení	 obce	 a  její	 zastupitelé,	 si	 uvědomí	 nutnost	 dokončení	
schvalovacího	procesu	územního	plánu	a přistoupí	k tomu	stejně	odpovědně.	

Přeji	Vám	zachovat	si	zdraví	a čistou	mysl.	Zvláště	v době	mediálního	presu	ze	všech	možných	
stran.

S úctou
Ing. Rostislav Jošek, pověřený zastupitel pro Územní plán městyse Buchlovice

„S krajinou kolem nás je to jako s lidmi, nikdy je úplně nepoznáme. Každý člověk a každá krajina mohou 
za určitých okolností projít všemi fázemi, od té nejubožejší ošklivosti až po tu nejvznešenější krásu.“

(Ch.	Morgernstern,	1874–1914)
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Buchlovice jsou krůček od získání 
statutu lázeňského místa
Na  základě	 zpracovaného	 Návrhu	 na  stanovení	 lázeňského	 místa	 Buchlovice	 byl	 vypracován	
návrh	na získání	statutu	 lázeňského	místa	v Buchlovicích.	Součástí	přípravy	byly	 i odběry	a roz-
bory	vzorků	vody,	které	ukázaly	výjimečné	složení	léčivé	vody.	Potvrzuje	se	tím	fakt,	že	Buchlovice	
mají	 v  sirné	 vodě,	 které	 vyvěrá	na území	 Smraďavky,	 velký	 léčebný	potenciál.	 Při	 konzultaci	 se	
zástupci	Ministerstva	 zdravotnictví	–	Českého	 inspektorátu	 lázeňství,	 kteří	Buchlovice	navštívili,	
nám	byly	prezentovány	snahy	ministerstva	o co	možná	největší	využití	léčebných	zdrojů.	
Pramen	je	již	dnes	chráněn	ochrannými	pásmy.	Statut	lázeňského	místa	však	povede	nejen	k vyšší	
ochraně	zdroje,	ale	také	léčebného	režimu	a celého	lázeňského	prostředí.

Lázeňství	má	hned	čtyři	hlavní	významy.	První	je	zdravotní.	Druhý	možný	pohled	na lázeňství	je	
z ekonomického	hlediska.	Třetí	pohled	 je	 z environmentálního	hlediska,	 týká	 se	 tedy	 životního	
prostředí.	 Jedná	se	o ochranu	životního	prostředí,	ochranu	 léčivých	zdrojů,	ochranu	 lázeňských	
zón	atd.	Jako	poslední	možný	význam	lázeňství	je	neméně	důležitý	regionální	význam	(vytváření	
pracovních	 míst,	 zvýšení	 podnikatelských	 příležitostí,	 zlepšení	 kulturní	 infrastruktury,	 zlepšení	
infrastruktury,	zvýšení	povědomí	o dané	destinaci,	zlepšení	image	daného	místa).	
Po  schválení	 návrhu	 na  stanovení	 lázeňského	 místa	 ještě	 stříbrnickým	 zastupitelstvem,	 bude	
návrh	podán	na Ministerstvo	zdravotnictví	ČR,	kde	bude	probíhat	schvalovací	proces.	V případě	
schválení,	stanoví	Lázeňské	místo	a statut	lázeňského	místa	vláda	vládním	nařízením.

(Foto -bž-)
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Vedle častých výjezdů naší jednotky SDH Buchlovice k  dopravním nehodám, požárům a  jiným 
událostem se její členové věnují i  nutnému výcviku a  dalším činnostem. Na  horním snímku vidíme 
hasiče při záchranářské instruktáži a na spodní fotografii pak předvedení hasičské techniky v hasičské 
zbrojnici pro děti z mateřské školy ze sousedního Břestku. (Foto SDH Buchlovice a -bž-)

Ze života SDH Buchlovice
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Během měsíce července byla provedena oprava náhrobků dvou hrobů na  buchlovickém hřbitově, 
v  majetku městyse Buchlovice. Opravy, které provedl kameník Petr Blaha, se dočkal hrob někdejších 
buchlovických farářů Františka Hříbka, Josefa Dvořáka a  Jaroslava Zatloukala a  hrobka lékaře, 
filantropa a národního buditele Bedřicha Všemíra Berchtolda. (Foto -bž-)

Knihovna informuje
Setkání s druháky naší základní školy
V úterý	7.	června	2022	přišli	do knihovny	žáci	2.	třídy	buchlovické	základní	školy	se	svojí	paní	uči-
telkou	Mgr. Martinou	Chrbjátovou.	Přinesli	si	s sebou	skicáře	a psací	potřeby,	aby	si	mohli	zapsat	
postřehy	a dojmy	z knihovny,	názvy	knížek,	hlavních	postav	apod.	Povídali	jsme	si	mj.	o uspořá-
dání	knih	na regálech:	krásná	literatura	(beletrie)	podle	abecedy,	naučná	literatura	podle	číselných	
kódů	(tj.	mezinárodní	třídění).	Děti	si	vybraly	nejrůznější	knížky	z beletrie	i naučné	literatury,	četly	
si	v nich,	zapisovaly	si	poznámky	do skicářů.	Nakonec	si	sedly	do kroužku	a každý	něco	povyprávěl	
o knížce,	která	ho	nejvíc	zaujala.	Užili	jsme	si	velmi	příjemné	dopoledne	a domluvili	jsme	se	na dal-
ším	setkání	„Čtení	pod	platanem“	v zámeckém	parku	někdy	koncem	června.

Knihovnice
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Čtení pod platanem

Ve čtvrtek	23.	června	od 9.00	do 11.30	hod.	jsme	uskutečnili	akci	„Čtení	pod	platanem“	v zámec-
kém	parku	s pí	učitelkou	Chrbjátovou	a žáky	2.	třídy	buchlovické	základní	školy.	Děti	si	přinesly	
karimatky,	deky,	svačiny,	oblíbené	knížky,	dokonce	i nějaké	plyšáky	a společně	jsme	si	užili	poho-
dový	piknik	v  letní	přírodě	Také	 jsme	navštívili	 záchrannou	stanici	ohrožených	živočichů.	Obdi-
vovali	jsme	krásné	voliéry,	jezírko,	hmyzí	hotel	a spoustu	zvířátek,	o která	se	tady	pečlivě	starají.
Máme	štěstí,	že	žijeme	v tak	nádherném	prostředí.	 Knihovnice
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Po dvouleté	covidové	odmlce	se	v sobotu	13.	srpna	opět	odehrály	tradiční	Chotovinské	slavnosti,	které	
pořádá	naše	družební	obec	Chotoviny	u Tábora.	Na její	pozvání	navštívili	slavnost	zástupci	městyse	
Buchlovice,	buchlovických	hasičů	a naši	spoluobčané,	kteří	na veřejnou	výzvu	projevili	zájem.	
Během	slavností,	které	proběhly	na fotbalovém	hřišti	a v dalších	prostorách,	se	uskutečnil	bohatý	
program	–	např.	muzikálový	koktejl	s Romanem	Vojtkem,	vystoupení	skupin	The	Blues	Pace,	Eli-
zabeth,	ACT	Tábor	aerobic,	prohlídka	hasičské	techniky,	workshop	s kejklířem	aj.	V sále	kulturního	
domu	pobavila	návštěvníky	ve večerních	hodinách	buchlovická	cimbálová	muzika	Rubáš.
O Buchlovjany	se	opět	výtečně	postarali	pracovníci	obce	Chotoviny	v čele	se	starostou	Mgr. Zdeň-
kem	Turkem	a místostarostou	Janem	Jordákem,	kterým	všem	moc	děkujeme	s tím,	že	je	všechny	
rádi	uvítáme	v Buchlovicích.	 Text a foto -bž-

Na slavnostech v Chotovinách
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Buchlovská olympiáda semkla celé městečko
Děti na jedno odpoledne zapomněly na mobily a virtuální svět

Tři	 desítky	medailí	 se	 houpalo	na  krku	 vítězů	 1.	 Buchlovské	olympiády,	 která	 svou	pohodovou	
atmosférou	překvapila	celé	městečko.	Zájem	mnohonásobně	předčil	očekávání.	Na jediný	den	byl	
otevřen	i Olympijský	bufet,	kde	se	prodávaly	domácí	buchty,	palačinky,	grilované	klobásy	i chla-
zené	pivko	a limonáda.	Veškerý	výtěžek	30	000	Kč	putoval	dětem	do ZŠ	a MŠ	Buchlovice.	
Závodit	přišlo	136	místních	dětí,	kterým	fandili	rodiče	i prarodiče.	Snaha	byla	oceněna	potleskem	
a prestižními	cenami,	na které	přispěli	jak	místní	sponzoři,	tak	spolupořadatelé.	
Nápad	inicioval	Radek	Tomešek,	ale	zlomil	si	nohu	a musel	na operaci.	Už	v začátku	tedy	vypadl	
z kolečka	příprav.	„Přemluvil	nás,	abychom	olympiádu	uspořádali	i bez	něj,	tak	jsme	se	s obavami	
pustili	 do příprav.	 Rozhodli	 jsme	 se	původní	návrh	 rozšířit	 o doprovodný	program	a propojení	
spolků	–	hasiče,	fotbalisty,	školu,	školku,	pétanque	a městys,“	vysvětluje	Iva	Pašková	za Rodičovský	
spolek	při	ZŠ	a MŠ	Buchlovice.	Všichni	oslovení	souhlasili	a pracovali	zadarmo!	
V doprovodném	programu	kromě	stanoviště	ZŠ	a MŠ	Buchlovice	vystoupil	Street	Dance	Akropolis	
Uherské	Hradiště,	 Skate	Klub	Moravia	Polešovice,	 Simona	Dvouletá	ml.	 s malováním	na obličej	
a Pétanque	Stříbrné	kule.	
„Každou	ze	sedmi	sportovních	disciplín	malé	závodníky	provázeli	zástupci	rodičů,	hasičů	a fotba-
listů.	Jednu	si	vzali	na starost	učitelé	ze	školy.	Došlo	tedy	k propojení	spolků,	které	mile	překvapilo	
všechny	návštěvníky,“	dodává	Eliška	Omelková	za Spolek	rodičů.
	„Největší	radost	jsme	měli	z toho,	že	děti	na jedno	odpoledne	zapomněly	na mobily	a virtuální	
svět.	Společně	s rodiči	a sousedy	prožily	pěkné	sportovně	rodinné	odpoledne,“	uzavírají	organi-
zátoři.	A o to	přece	šlo!	

Poděkování všem, kteří pracovali bez nároku na honorář
Především	členům	Spolku	rodičů	v čele	s Eliškou	Omelkovu,	manželům	 Ivě	a Pavlovi	Paškovým	
za veškerou	organizaci,	jejich	rodině	za podporu	a pomoc,	hasičům	pod	vedením	Martina	Lukeš-
tíka,	fotbalistům	v čele	s oběma	Martiny	Kořínkovými,	starostce	městyse	Buchlovice	Pavle	Veče-
řové,	pracovníkům	obce	a ZŠ	s MŠ	Buchlovice	v popředí	s ředitelkou	Kateřinou	Lesovou	a mode-
rátorkou	Alenou	Mikulíkovou	a manželům	Jiřímu	a Jarmile	Sonntagovým	za workshop	pétanque.	
Dále	Radkovi	Tomeškovi	za prvotní	impuls,	Tomášovi	Podešvovi	za angažovanost,	rodině	Heleny	
Moravčíkové	 a manželům	Vysloužilovým	 za  skvělý	Olympijský	 bufet,	 Libuši	 Červenkové	 za  pří-
pravu	palačinek,	Karlovi	Buchtíkovi	za grilované	klobásy,	Markovi	Schusterovi	za odborné	posou-
zení	disciplín,	manželům	Michalovi	a Julii	Valentovým	za samostatnou	přípravu	střelby	ze	vzdu-
chovky,	Janu	Večeřovi	za vytvoření	olympijských	kruhů,	Miroslavu	Špalkovi	za ochotu,	ozvučení	
a hudební	doprovod	akce,	Simoně	Dvouleté	za tvarování	balónků,	Josefě	Ťuhýčkové	a Františce	
Ondrůškové	za výdej	špekáčků	a	Pavlovi	Krystýnkovi	za	půjčení	bedny	pro	vítěze.	

Sponzorské dary:	Amtech	–	Radek	Nekarda,	Drako	-	Radim	Hnátík,	Rybárik	-	Marek	Rybárik,	Favex	
–	Vlastimil	Jordán,	BD	–	Sensors	-	Karel	Mareček,	Hospůdka	na Rynku	a Lázně	Leopoldov,	František	
Krystýnek	ml.,	Kovo	Obdržálek	–	rodina	Obdržálkova,	Imaco	–	Aleš	Hurdes,	DHJ	Kovo	–	Naděžda	
Ježová,	Sanpros	–	Květoslav	Slavík,	Best	Oil	–	Jaroslav	Lekeš,	Dekor	a Benjamin	–	věcný	dar,	Městys	
Buchlovice,	SDH	Buchlovice.

Spolek rodičů při ZŠ a MŠ Buchlovice



BUCHLOVSKÝ ZPRAVODAJ 4/2022 17



BUCHLOVSKÝ ZPRAVODAJ 4/2022 18



BUCHLOVSKÝ ZPRAVODAJ 4/2022 19

Přidej se k nám do Spolku rodičů 
V Buchlovicích	je	to	s mezilidskými	vztahy	trochu	komplikované.	Dlouhá	léta	se	na nich	nepracovalo	
a vývoj	společnosti	přispívá	k tomu,	že	se	začínáme	izolovat,	stavíme	čím	dál	vyšší	ploty	a vyjadřu-
jeme	se	hlavně	na sociálních	sítích.	To	ale	není	správná	cesta	a už	vůbec	ne	příklad	pro	děti...
Dnes	je	módou	všechno	kritizovat.	Ale	obětovat	čas	a udělat	něco	pro	druhé	už	se	nenosí.	Pojďme	
se	hecnout	a trochu	to	napravit!	Zajímejme	se	o dění	kolem	sebe	a hledejme	způsoby,	 jak	najít	
společnou	řeč,	ohleduplnost,	chápavost	a laskavost...
Začněme	 organizovat	 společné	 akce	 pro	 rodiče	 s  dětmi	 i  širokou	 veřejnost,	 abychom	 se	 lépe	
poznali	a spřátelili.	Vždyť	v místě,	kde	bydlíme,	by	nám	mělo	být	dobře.	
Jedním	ze	způsobů,	jak	změnit	atmosféru	městečka,	je	členství	ve Spolku	rodičů	při	ZŠ	a MŠ	Buch-
lovice,	který	se	snaží	zlepšit	atmosféru	i komunikaci	mezi	rodiči	a představiteli	instituce,	která	zásad-
ním	způsobem	ovlivňuje	naše	děti.	Z každé	třídy	je	sice	jeden	zástupce,	ale	to	je	málo.	Potřebujeme	
lidi,	kterým	nevadí	obětovat	trochu	času	druhým…odměnou	je	spokojenost	a rozesmáté	oči	dětí.	
„Naše	práce	vůbec	není	zanedbatelná.	Ročně	přispějeme	novým	prvňáčkům	na vstupní	balíčky,	
každému	 žákovi	 přispíváme	 na  hory,	 na  plesové	 šaty	 i  absolventské	 práce	 devátým	 ročníkům.	
Každý	rok	Spolek	rodičů	věnuje	zpátky	do školy	nejméně	50.000	korun!	Kupodivu	jsme	stejnou	
částku	přispěli	i v obou	covidových	letech,“	upozorňuje	Eliška	Omelková	za Spolek	rodičů.
„Zajímáme	se	o projekty	a směr,	kterým	se	základní	a mateřská	škola	vydala,	apelujeme	na zlepšo-
vání	vztahů	v třídních	kolektivech,	řešíme	jednotlivé	problémy	a pořádáme	akce	pro	děti	a rodiče	
ze	 základní	a mateřské	 školy.	K  tradiční	dětské	Kuličkiádě,	 vánočním	dílničkám,	vánočnímu	 jar-
marku,	školnímu	plesu	se	přidala	i Buchlovská	olympiáda,	která	propojila	celé	městečko.	
„Nápadů	je	spousta.	Mohli	bychom	pokračovat	v dalších	akcích,	ale	muselo	by	nás	být	víc.	Proto	
pokud	vám	není	lhostejné,	co	se	ve škole	a školce	děje	a máte	chuť	přispět	k celkovému	zlepšení	
mezilidských	vztahů	v Buchlovicích,	přidejte	se	k nám.	Nemáme	žádné	politické	ambice,	jde	nám	
pouze	 o  vybudování	 a  zlepšení	 mezilidských	 vztahů	mezi	 školou,	 rodiči	 a  dětmi,	 aby	 neměly	
důvod	odcházet	jinam.	

Spolek rodičů při ZŠ a MŠ Buchlovice
kontakt	pro	zájemce:	tel.	737	277	090		

Foto: Iva a Pavel Paškovi, Lucie Nevřivá a Tereza Tymrová
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Prvňáci zahájili školní rok
Ve čtvrtek	1.	září	 jsme	v zámecké	sala	terreně	přivítali	 třicet	nových	žákyň	a žáků	dvou	prvních	
tříd.	Malé	žáčky	přišli	přivítat	jejich	učitelky	s paní	ředitelkou,	starostka	městyse,	rodiče	a prarodiče	
a další	hosté.	(Foto	–bž–)
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Veteráni	projeli	22.	srpna	Moravským	Slováckem	již	po jednadvacáté!	Slovácký	Veteran	Car	Club	
připravil	pro	jezdce	a milovníky	historických	aut	a motocyklů	soutěž	se	spanilou	jízdou	Slováckem.	
Jedna	z jejich	zastávek	byla	i v zámeckém	parku	v Buchlovicích.	Zde	museli	účastníci	splnit	další	
z vědomostních	úkolů	a za odměnu	dostali	občerstvení	na další	cestu.	Všechna	vozidla	byla	krásně	
naleštěna	a majitelé	za volantem	v dobových	oblecích	i návštěvníci	parku	si	akci	krásně	a s úsmě-
vem	užívali.	 Jarmila Vráblová

Veteráni Moravským Slováckem
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SOUTĚŽ O NEJVĚTŠÍ DÝNI  
A NEJLEPŠÍ DÝŇOVÉ COKOLI

Neváhejte	se	zapojit!	Na letošním	Trhu	v podhradí	vyhlásíme	nejenom	
vítěze	nejlepší	dýňové	dobroty,	ale	také	majitele	největší	dýně!	Dýně	
a výtvory	z nich	přineste	v dostatečném	množství	v den	Trhu,	v neděli		
2.	října,	od 10.00	do 11.00	hodin	do označeného	stánku	na náměstí.	

Od 11	hodin	začne	degustace,	při	které	proběhne	anonymní	hlasování	
pro	nejlepší	sladkou	i slanou	dobrotu	z dýní.	

TRAKTORIÁDA

Zároveň	také	opět	vyhlašujeme	SOUTĚŽ	O TITUL	„BUCHLOVSKÝ	
ŠÍP“.	Naleštěte	svůj	podomácky	vyrobený	nebo	zakoupený	traktor	

a zúčastněte	se	spanilé	jízdy!	Přihlaste	se	k účasti	Janu	Rybářovi	v TIC	
Buchlovice,	tel.	572 595 996,	mail:	tic@buchlovice.cz,	nejpozději		

do 25.	září.	Titul	Buchlovský	šíp	získá	tradičně	ten,	který	se	bude	nejvíce	
líbit	návštěvníkům	Trhu	v podhradí.	

Těšíme se na Vás! 
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Koncem měsíce srpna vyšel nový kalendář Chřiby 2023, další v  řadě oblíbených kalendářů, které 
v  minulých dvaceti letech vydával známý sportovec, turista a  fotograf Vojtěch Rosůlek (1923–2019) 
ze Starého Města. Většinu stránek kalendáře zdobí působivé starší černobílé fotografie ze Chřibů Vojty 
Rosůlka, doplněné několika fotografiemi z archivů členů Expedice Chřiby. Kalendář můžete zakoupit mj. 
na Turistickém informačním centru v Buchlovicích, v hospůdce Petra Špalka pod Buchlovem aj. (-bž-)

Vyšel nový kalendář Chřiby 2023

Poděkování  
Břetislavu Andrýskovi
Dárcovství krve a  krevní plazmy patří 
k nejzáslužnějším činům, které člověk dobrovolně 
poskytuje ve prospěch záchrany životů potřebných. 
Jedním z těchto obětavých dárců je i pan Břetislav 
Andrýsek z  Buchlovic, který byl za  svou činnost 
nedávno oceněn prezidentem Českého červeného 
kříže Zlatým křížem 1. třídy za 160 uskutečněných 
odběrů krve a  krevní plazmy. „Děkujeme Vám 
za  Váš hluboce humánní postoj, kterým nezištně 
přispíváte k  záchraně zdraví a  životů svých 
spoluobčanů, za projev opravdového lidství,“ je mj. 
uvedeno v přiloženém diplomu. 
K  upřímnému poděkování s  přáním všeho 
nejlepšího se panu Andrýskovi přidává i  městys 
Buchlovice. (-bž-)
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Dne	 18.	 6.	 2022	 se	 konalo	 zakončení	 našeho	mysliveckého	 kroužku.	 Zúčastnilo	 se	 13	 dětí,	 pro	
které	byly	nachystané	krásné	ceny	a zajímavé	stanoviště.	Na stanovišti	si	děti	vyzkoušely	znalosti,	
které	se	děti	během	roku	naučily.	Soutěže	se	mohli	zúčastnit	i rodiče,	někteří	toho	využili.	Připravili	
jsme	si	pro	děti	6	stanovišť.	Na prvním	stanovišti	byl	teoretický	test,	druhé	stanoviště	byla	střelba	
ze	 vzduchovky,	 na  třetím	 stanovišti	 byla	 poznávačka	 mysliveckých	 atributů,	 čtvrté	 stanoviště	
byla	poznávačka	jednotlivých	druhů	zvěře,	na pátém	byly	stopy	zvěře	a poslední	šesté	stanoviště	
byla	 poznávačka	 dřevin	 a  keřů.	Všechny	 děti	 si	 se	 stanovišti	 poradili	 výborně	 a  udělali	 velkou	
radost	svým	rodičům,	kteří	se	akce	mohli	zúčastnit,	ale	také	svým	vedoucím.	Po skončení	soutěže	
a sečtení	výsledků	proběhlo	vyhlašování.	Děti	byly	rozděleny	do dvou	kategorií,	starší	a mladší.	
Kategorie	mladších	 (1.	místo	Lukáš	Dvořáček,	2.	místo	Ema	Burešová,	3.	místo	Martin	Žufánek)	
a kategorie	 starších	 (1.	místo	Ondřej	Hlůšek,	2.	místo	Ondřej	Adámek,	3.	místo	Ondřej	Kropáč).	
Po  vyhlášení	 výsledků	 a  předání	 cen	 všem	 zúčastněným	 proběhlo	 opékání	 špekáčků	 a  volná	
zábava.	Celou	akci	zaštitoval	a podporoval	Myslivecký	spolek	„Buchlov“	Buchlovice,	který	by	tímto	
chtěl	poděkovat	vedoucím	mysliveckého	kroužku,	dětem	za účast,	ale	také	rodičům,	kteří	své	děti	
v  tom	podporují.	Dále	 také	bychom	chtěli	poděkovat	 sponzorům,	kteří	 se	podíleli	na  této	akci,	
byly	to:	Česká	pošta,	Lesy	České	republiky	(Lesní	správa	Buchlovice)	a Myslivecký	spolek	„Buchlov“	
Buchlovice.	Doufáme,	že	se	akce	dětem	líbila	a budeme	moct	příští	rok	na ni	navázat.
Těšíme	se	na vás	a myslivecký	kroužek	bude	znovu	probíhat	od října.	 Myslivosti zdar!

Zakončení mysliveckého kroužku 
za školní rok 2021/2022
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Ve  čtvrtek 16. června se v  odpoledních hodinách uskutečnil na  hřišti TJ Buchlovice trénink našich 
mladých fotbalistů mladší a starší přípravky, pod vedením trenéra mládeže OFS v Uherském Hradišti, 
Mgr. Ondřeje Machaly (tzv. létající trenér) a našimi trenéry obou přípravek. Po tréninku, přerušeném 
lokální bouřkou, se odehrál zápas mladých fotbalistů se svými rodiči. Zdařilá akce byla završena 
občerstvením a příjemným posezením. (Foto -bž-)

Létající trenér po roce opět v Buchlovicích
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Kulturní kalendář – podzim 2022
ZÁŘÍ
2.	9. Letní	kino	–	promítání	filmu	

Srdce	na dlani	-	komedie	CZ,	
2022 (od tvůrců	Ženy	v běhu)

21:00 Náměstí	
Buchlovice

ČSKC	Iveta	Rosůlková,
tel.	725 453 163
www.kulturabuchlovice.cz

10.-
11.	9.	

Slovácké	slavnosti	vína	v Uh.	
Hradišti

Uherské	Hradiště Město	Uherské	Hradiště
www.mesto-uh.cz

12.	9.	 Zájezd	–	Thermalpark	
Dunajská	Streda,	Slovensko

6:00 Dunajská	Streda,	
Slovensko

ČSKC	Iveta	Rosůlková,
tel.	725 453 163
www.kulturabuchlovice.cz

19.	9. Zájezd	–	Thermalpark	
Dunajská	Streda,	Slovensko

6:00 Dunajská	Streda,	
Slovensko

ČSKC	Iveta	Rosůlková,
tel.	725 453 163
www.kulturabuchlovice.cz

ŘÍJEN
2.	10. Trh	v podhradí Náměstí	Buchlovice ČSKC	Iveta	Rosůlková,	tel.	725 453 163

www.kulturabuchlovice.cz

LISTOPAD
30.	10. Dušičkový	koncert 15.30 kaple	sv.	Alžběty	

Buchlovice
Farní	sbor	při	kostele	sv.	Martina	
v Buchlovicích	a Buchlovská	schóla

12.–
13.	11.	

Martinské	hody	
s právem

Městys	Buchlovice Městys	Buchlovice,	Tel.	572 595 120	
SDH	Buchlovice	a hodová	chasa
F.	Zapletal	tel.	777 943 152

11.	11. Den	válečných	
veteránů

Náměstí	Svobody,
u pomníku	padlých
a hřbitov

Spolek	podporovatelů	historie	Buchlovic,	
Bořek	Žižlavský,	tel.	723 335 894
ZO	Českého	svazu	bojovníků	za svobodu,	
Jan	Štokman,	tel.	720 208 013

19.	11.	 Hodové	dozvuky Městys	Buchlovice Městys	Buchlovice,	Tel.	572 595 120	
SDH	Buchlovice	a hodová	chasa
F.	Zapletal	tel.	777 943 152

PROSINEC
4.	12. Rozsvěcení	

vánočního	stromu
Náměstí	Svobody ČSKC	Buchlovice	Iveta	Rosůlková,	

tel.	725 453 163
www.kulturabuchlovice.cz,
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S  našimi	 přáteli	 z  folklorního	 souboru	 INA	 se	
potkáváme	 často	 –	 letos	 již	 poosmé.	 Povětši-
nou	 na  folklorních	 akcích	 u  nich	 nebo	 u  nás.	
Jednou	 jsme	 dokonce	 společně	 v  zimě	 lyžo-
vali	 na  polské	 straně	 Sněžky.	 A  letos	 přijede	
INA	 ještě	 k  nám	 –	 nejprve	 dospělý	 soubor	
a následně	45	dětí…	
Kde	 si	 tedy	 budete	 moci	 užít	 jak	 našeho,	 tak	
i polského	folkloru?
V  pátek	 9.	 9.	 2022	 na  terase	 Hotelu	 Buchlo-
vice	(od 17.00	vystoupí	 INA,	spojeno	s výukou	
tanců)
V sobotu	10.	9.	2022	na Slováckých	slavnostech	
vína	 v Uherském	Hradišti	 na  stanovišti	mikro-
regionu	 Buchlov	 u  Františkánského	 kláštera	
(začátek	 ve  12.00,	 vystoupí	 Folklorní	 studio	
Buchlovice,	Děcka	z Buchlovic,	CM	Rubáš,	INA)
V neděli	 11.	 9.	 2022	 zazpívá	 INA	při	mši	 svaté	
a po ní	(orientačně	v 10:15)	zatancuje	polonézu	
u kostela	sv.	Martina	v Buchlovicích
Ve  čtvrtek	 15.	 9.	 2022	 vystoupí	 děti	 ze	 sou-
boru	 INA	 společně	 s  Děckama	 z  Buchlovic	
na výchovném	koncertu	v ZŠ	Buchlovice

V  pátek	 16.	 9.	 vystoupí	 soubor	 INA	 spo-
lečně	 s  Folklorním	 studiem,	 CM	 Rubáš	 a  dal-
šími	 na  akci	 ‚Posezeníčko	 aneb	 na  čaj	 nebo	
na kafíčko‘	ve Střílkách	(17.30–20.00)
V  sobotu	 a  neděli	 17.–18.	 9.	 2022	 je	 Meziná-
rodní	 folklorní	 festival	 Luhačovice,	 kterého	 se	
účastní	INA,	Děcka	z Buchlovic	a CM	Džbánek
Program	je	to	nabitý,	co	říkáte?	Ne	jinak	tomu	
ale	bylo	 i na festivalu	v Polsku.	Naši	tanečníci	
a  hostující	 cimbálová	muzika	„Mladí	 Bruštíci“	
ze	 Strání	 občas	 ‚zaskočili‘	 i  za  další	 soubory,	
které	 slíbily	 účast	 na  festivalu,	 ale	 nakonec	
nemohly	 přijet.	 Myslím	 ale,	 že	 jsme	 si	 to	
všichni	 užili	 –	 nejen	 zpěv,	 tanec	 a  muzicíro-
vání,	 ale	 i  třeba	 účast  ve  školních	 hodinách	
s  polskými	 dětmi,	 folklorní	 olympiádu,	 skvě-
lou	 diskotéku,	 výlet	 vikingskou	 lodí,	 koupání	
v  Baltském	moři	 či	 závěrečný	 banket	 ve  vel-
kém	 stylu…	 Přiložené	 fotografie	 jsou	 plné	
úsměvů	a o to	především	jde!
Těšíme	 se,	 že	 se	 s  vámi	 potkáme	 na  některé	
z výše	uvedených	akcí!

Jiří Raštica

Na festivalu v polském Goleniówe
Možná ani neuvěříte, že Děcka z Buchlovic byla na festivalu v polském Goleniówe (nedaleko 
Štětína) už počtvrté. Letos sebou přibrala i Folklorní studio, čímž se nám podařilo to, co jsme 
společně cítili, že v Buchlovicích chybí: propojit folklorní složky v obci. Jeden z důvodů zor-
ganizování společného zájezdu byl i ten, že někteří vysloužilejší tanečníci z Děcek mají letos 
možnost přejít do Folklorního studia a mohli se tak neformálně seznámit s těmi staršími. 
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Buchlovická farnost uspořádala 10. června v  podvečerních hodinách akci nazvanou Noc kostelů. 
Po  mši svaté následovala hra pro děti – Postav si svůj kostel – a  poté již program věnovaný 100. 
výročí dostavení farního kostela sv. Martina v roce 1922. O historii, přístavbě a zajímavostech kostela 
pohovořil Bořek Žižlavský a o pozdně barokních obrazech cisterciáckého malíře Ignáce Raaba vyprávěl 
farář P.  Rudolf Chmelař. Program doplnila vystoupení chrámového sboru, Buchlovské scholičky 
a scholy. (Foto -bž-)

Noc kostelů 2022
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V  sobotu	 16.	 července	proběhl	 4.	 ročník	 cyklistického	 závodu	MTB	maraton	Amtech-Juvacyklo	
Buchlovice,	který	opět	startoval	a končil	na Smraďavce	(na rozdíl	od minulých	ročníků	tentokrát	
na  loukách	směrem	k odbočce	k ranči	Nevada).	Pořadatelé	v čele	s  ředitelem	závodu	Dušanem	
Petřvalským	 pro	 závodníky	 na  kolech	 a  elektrokolech	 připravili	 trasy	 v  délkách	 57	 a  28,5	km,	
vedoucí	pohořím	Chřibů.	 Prezentace	 závodu	proběhla	od 11	hod.	 se	 samotným	 startem	ve 12	
hod.	a vyhlášením	vítězů	ve všech	kategoriích	v 17	hod.	Součástí	doprovodného	programu	byly	
dětské	závody	a další.
V kategorii	JUVA	XL	57	km	zvítězil	Matěj	Průdek	(čas	2:13:33),	kategorii	JUVA	XL	57	km	elektrokola	
Radek	Valášek	(3:07:57),	kategorii	JUVA	S 28,5	km	elektrokola	Lukas	Fantura	(1:11:36)	a kategorii	
JUVA	S 28,5	km	David	Vašut	(1:08:28).	 Foto -bž-

O MTB maraton byl opět velký zájem
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K létu	a prázdninám	již	neodmyslitelně	patří	dětské	letní	tábory	a to	jak	pobytové	tak	příměstské.	
Většina	z nich	je	tradičně	určena	spíše	pro	děti	školního	věku,	ale	v Buchlovicích	měli	rodiče	mož-
nost	již	potřetí	přihlásit	své	děti	na příměstský	tábor	pro	předškoláky,	přesněji	pro	děti	od 5	do 7	
let.	Tábor	pro	děti	připravilo	Středisko	volného	času	Klubko,	které	sídlí	ve Starém	Městě.
Název	tábora	a jeho	zaměření	bylo	inspirováno	nejoblíbenější	dětskou	činností	–	hrou.	A tak	si	děti	
vyzkoušely	různé	hrátky	–	s tělem,	s míči	 i balónky,	s padákem,	se	šátky,	s papírovými	ruličkami	
a tyčemi.	Dále	hrátky	s chlupatými	drátky,	kde	si	děti	vyrobily	krásnou	barevnou	housenku.	S vel-
kým	ohlasem	se	setkaly	hrátky	s vodou,	které	byly	v horkých	letních	dnech	příjemným	osvěžením.	
Na společnou	tabuli	si	pak	děti	mohly	zaznamenávat,	které	hrátky	si	již	vyzkoušely.	Nechyběl	ani	
výlet	–	tentokrát	kolem	přehrady	a do Lázní	Leopoldov.	Při	volných	činnostech	se	děti	věnovaly	
tvoření	staveb	z různých	stavebnic,	hraní	stolních	her	či	budování	skrýší	z padáků,	židlí	a karima-
tek.	Na konci	tábora	děti	obdržely	pamětní	list	a malý	dárek.
Pořádající	organizace	SVČ	KLUBKO	velmi	děkuje	Městskému	úřadu	v Buchlovicích	 za pronájem	
krásného	prostoru	v Československém	kulturním	centru	pro	konání	našich	táborů.	Dále	děkujeme	
za vstřícné	a příjemné	jednání	a věříme,	že	i v příštím	roce	budeme	spolupracovat,	abychom	mohli	
nabídnout	další	ročník	tohoto	tábora.

Text i foto Jana Březinová, ved. odd. sportu, SVČ Klubko Staré Město

Hravé léto v Buchlovicích
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Síla sádla
	„Když	sádlo,	tak	se škvarky	na chleby	s hořčicí,	cibulí	 i okurkou.“	Toť	chvilka	nefalšovaného	
lidského	štěstíčka.	Sádlo	funguje	jako	neocenitelný	pomocník	při	„odbourávání“	vlivu	mast-
ných	 kyselin,	 čímž	 dochází	 ke  snížení	 cholesterolu.	 Kdy	 naposledy	 jste	 si	 namazali	 chleba	
sádlem?	 Klidně	 to	 udělejme,	 sádlo	 je  lék	 našich	 babiček	 a  určitě	 si	 nezaslouží,	 abychom	
na něj	zanevřeli! Má	totiž	spoustu	dobrých	vlastností!	Až	budeme	péct	koláč,	použijme	sádlo	
místo	rostlinného	tuku	–	kůrčička	bude krásnější	a křupavější!	Že	je	sádlo	„fuj“	a dostaneme	
po něm	 infarkt? Nesmysl!	Vědci	už	došli	 k  závěru,	 že	 ti,	 kteří	 nahradili	 sádlo	„margarínem“,	
nemají žádnou	záruku,	že	zemřou	později	než	ti,	kteří	si	čas	od času	sádlo	dopřejí.	
Proč	tedy	používat	náhražky,	když	i naše	babičky	dobře	věděly,	co	je zdravé? Vepřové	sádlo	
obsahuje	nasycené	mastné	kyseliny,	nenasycené	mastné kyseliny	a  také	kyselinu	olejovou.	
Ta	 funguje	 jako	 pomocník	 při „odbourávání“	 vlivu	mastných	 kyselin,	 čímž	 dochází	 ke  sní-
žení	 cholesterolu.  Oproti	 máslu	 obsahuje	 jen	 1/3	 cholesterolu,	 takže	 z  hlediska	 vzniku	

infarktu  je	 na  tom	
sádlo	 stokrát	 lépe	 než	
kravské	 máslo.  Sádlo	
je	všestranné,	dokonce	
i  lék.  Nasycené	 tuky,	
ačkoliv	 se	 o  nich	 tak	
nepěkně	 mluví,	 jsou	
velmi	 důležité	 pro	
zdravé	 kosti	 a  mimo	
to	posilují	 imunitu! Má	
sice	 málo	 bílkovin,	
nulové	 množství	
sacharidů,	 ale	 nějaký	
ten	vitamin	má, přede-
vším	E,	který	patří	k eli-
xírům	mládí. 
Pokud	 se	 nechystáme	
sníst	 celou	 vaničku	
sádla,	 pak	 si	 směle	
můžeme	 čas	 od  času	
sádlo	 dopřát!  Ovšem	
raději	 v  rámci	 snídaně	

nebo	oběda,	sádlo	není	vhodné	konzumovat	před	fyzickou	aktivitou nebo	po ní	(prodlužuje	
se	doba	 trávení).  Kulináři	 jej	 odnepaměti	 využívají	 při	 smažení,	 protože	 je	 tepelně	 stabilní	
a maso	 se	 na  něm	nepřepaluje.  Kromě	 toho	při	 smažení	 na  sádle	 nevznikají	 karcinogenní	
látky,	takže	z hlediska zdraví	je	sádlo	bez	diskusí	lepší	než	rostlinné	oleje!	A chuťově	dalece	
převyšuje	 margarín!  Každodenní	 péče	 o  pleť	 se	 vyplatí.  Vepřové	 sádlo	 neobsahuje	 žádné	
chemické	látky,	není	parfemované,	nedráždí	ani	citlivější	pokožku. Sádlo	je	mastné,	takže	je	
ideální	v případě	ekzematické	a suché	pokožky. Zjemní	ji,	promastí	a regeneruje.	
Tož	si	(se)	zítra	namažte.	

Miloslav Hrdý
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Veterán klub Kroměříž pořádal v  sobotu 30. července setkání se 100km  projížďkou. Startovali 
na Velkém náměstí v Kroměříži a Buchlovicích byli k vidění po 11. hodině.

Veteráni v Buchlovicích
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Foto: Rostislav Skládal
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Vernisáže v Muzeu Podhradí

V  červenci jsme v  Muzeu Podhradí zahajovali dvě výstavy. Obrazy a  keramiku od  tatínka a  dcery, 
Pavla Hýbnera a Elišky L. Hýbnerové. A letos opět vystavuje v Galerii Na Půdě své obrazy MUDr. Petra 
Jarošová, tentokrát spolu s Ing. Jiřím Preclíkem z Buchlovic.  (Foto -bž-)
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150. narozeniny Českého svazu včelařů
(článek z pera stávající předsedkyně ČSV Mgr. Jarmily Machové)

Český	svaz	včelařů,	z.	s.,	má	dlouhou	a bohatou	historii.	Jen	málokterý	svaz	se	jí	může	pochlubit.	
Vývoj	včelařské	spolkové	činnosti	byl	velmi	složitý,	přesto	jsme	se	v průběhu	19.	a 20.	století	pro-
pracovali	k jednotnému	Českému	svazu	včelařů	a právě	letos	slavíme	pomyslné	150.	narozeniny. 
Autoři,	 kteří	o historii	psali,	 nebyli	úplně	přesní	 co	do názvu	prvního	včelařského	 spolku,	 který	
vznikl	na zemském	principu,	nebyli	přesní	ani	co	do dne	vzniku	svazu.	Někde	se	píše	o Včelařském	
spolku	pro	Čechy,	jinde	zase	o Ústředním	zemském	včelařském	spolku	v Čechách.	Také	datum	se	
někde	uvádí	22.	3.	1872,	 jinde	20.	3.	1872.	V  této	souvislosti	mě	napadá	 -	v případě	zavraždění	
Svatého	Václava	se	např.	přesně	ví,	že	zemřel	28.	září,	v pondělí,	ale	už	se	neví,	jestli	roku	929	nebo	
935.	Nám	naštěstí	v datu	vzniku	létají	jen	ty	dva	dny.
Pro	jistotu	jsem	základní	údaje	převzala	přímo	z časopisu	Včelař	z r.	1872.	Březnové	číslo	Včelaře	
1872	otisklo	Pozvánku	na ustavující	valnou	hromadu	Včelařského	spolku	pro	Čechy	na 20.	března	
1872	 v hospodářském	klubu	Platýz	na Národní	 třídě	 v  Praze.	A  skutečně	 v uvedený	den	došlo	
k ustavující	schůzi	Včelařského	spolku	pro	Čechy.	Byly	schváleny	stanovy,	členem	mohly	být	vče-
lařské	 spolky	 i  jednotlivci.	 Bylo	 rozhodnuto,	 že	 spolek	bude	 spolkem	zemským.	Měl	 600	 členů.	
Předsedou	se	stal	hrabě	Jan	Harrach,	český	šlechtic,	politik	a mecenáš.	Po skončené	volbě	bylo	
projeveno	přání,	aby	ve spolku	panovala	svornost.	Avšak	už	od počátku	se	vedly	spory	o rámkové	
míře	se	snahou	ji	sjednotit.	Následkem	těchto	neshod	se	vzdal	předseda	Harrach	po dvou	letech	
funkce	a po deseti	letech	činnosti	se	spolek	spojil	se	Zemským	ústředním	spolkem	pro	Čechy.	Poz-
ději	byl	změněn	jeho	název	na Zemský	ústřední	
spolek	 včelařský	 pro	 Království	 české	 v  Praze.	
Předsedou	 tohoto	 spolku	 byl	 zvolen	 v  roce	
1894	 Josef	 Kebrle,	 který	 jej	 řídil	 úctyhodných	
40	let.
Sjednocovacím	 úsilím	 se	 Zemskými	 ústředími	
spolků	 včelařských	 ve  Slezsku	 a  na  Moravě	
došlo	 16.	 5.	 1921	 k  založení	 Svazu	 zemských	
ústředí	 spolků	 včelařských	 v  ČSR.	 Dne	 31.	 7.	
1943	 na  základě	 vládního	 nařízení	 protekto-
rátního	 ministerstva	 zemědělství	 pro	 Čechy	
a  Moravu	 došlo	 k  jeho	 sloučení	 se	 Zemským	
svazem	sdružení	chovatelů	hospodářského	zví-
řectva	v Praze	a na Moravě.	Záležitosti	včelařské	
měly	 řídit	 zemské	 skupiny	 chovu	 včel.	 Ihned	
po  válce	 vznikla	 snaha	 obnovit	 činnost	 zem-
ských	 ústředí.	 Dne	 29.	 8.	 1947	 byla	 založena	
Jednota	včelařů	v Praze.	Byly	zachovány	samo-
statné	včelařské	spolky	s právem	přijímat	vče-
laře	jako	členy	Jednoty	včelařů.	Jednota	včelařů	
měla	tehdy	88 900	členů,	1 023	spolků	územně	
rozdělených	 do  36	 včelařských	 žup	 se	 třemi	
ústředími.	V roce	1948	se	stal	národním	správ-
cem	 Jednoty	 včelařů	 v  Praze	 Ladislav	 Böhm.	 Časopis Včelař r. 1872
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Došlo	ke sloučení	včelařských	časopisů	v jediný	pod	názvem	Včelař.	Zrušeny	byly	včelařské	župy	
a přetvořeny	v krajské	pobočky.	Organizační	struktura	Jednoty	včelařů	byla	přizpůsobena	obvo-
dům	 krajských	 národních	 výborů.	 Svolání	 ustavujícího	 Československého	 svazu	 včelařů	 v  roce	
1957	připravil	František	Krejčí,	který	působil	již	ve funkci	předsedy	Jednoty	včelařů	od roku	1954.	
Ustavujícím	sjezdem	Československého	svazu	včelařů	byl	opět	zvolen	předsedou	ÚV	ČSV	spolu	
s tajemníkem	Stanislavem	Kodoněm.	V roce	1961	byly	zřízeny	včelařské	okresní	výbory,	aby	byl	
umožněn	 lepší	 styk	 včelařských	organizací	 s  orgány	 státní	 správy	 v okresech.	 Roku	1965	došlo	
ke  zrušení	 krajských	výborů.	Zákonem	o  federativním	uspořádání	ČSSR	v  roce	1970	 se	osamo-
statnil	Slovenský	svaz	včelařů	a vznikly	podmínky	pro	svolání	ustavujícího	sjezdu	Českého	svazu	
včelařů.	Ten	se	konal	24.–25.	4.	1971.	Název	Český	svaz	včelařů,	nyní	s přídomkem	z.	s.	–	zapsaný	
spolek	nás	tak	provází	dodnes.
Tento	stručný	průřez	dějinami	vzniku	včelařských	spolků	svazového	charakteru	nemohl	postih-
nout	všechny	změny,	problémy,	které	náš	spolkový	život	po 150	 let	provázejí.	Dříve	naše	před-
chůdce	trápila	rámková	míra	a věřili,	že tu silný	svaz	dokáže	jednou	vybrat	a prosadit	ji.	Nepodařilo	
se.	Dnes	se	nám	zdá	toto	úsilí	zbytečné.	Máme	jiné	problémy	a nad	tím,	že	včelaříme	na rámkové	
míře,	která	se	nám	líbí,	se	nikdo	nepozastaví.
Za  složitým	 a mnohdy	 bolestivým	 vývojem	našeho	 svazu	 jsou	 lidé,	 naši	 funkcionáři,	 pro	 které	
spolková	činnost představuje významnou	část	života.	Nelitují	času	a energie	pro	včely,	med	a svůj	
svaz.	Doufám,	že	něco	podobného	o nás	napíší	za pár	desítek	let	naši	pokračovatelé.

Zde	končí	článek	naší	celorepublikové	předsedkyně	ČSV	Mgr. Jarmily	Machové.	Ale	ani	náš	buchlo-
vický	včelařský	spolek	není	úplný	mladík	–	z dostupných	zdrojů	počítám,	že	mu	letos	bude	106	let.

Připravil Miroslav Smatana

Zakladatelé včelařské organizace r. 1872
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Fotoreportáž z letošního Festivalu česneku, který uspořádala Folklórní agentura Buchlov, se uskutečnil 
v sobotu 23. července v Buchlovicích a v areálu zámku, pořídil Zdeněk Skalička.

Festival česneku 2022
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Folklórní	 agentura	 Buchlov,	 pořadatelé	 Festi-
valu	 česneku	 v  Buchlovicích,	 vyhlásila	 při	 pří-
ležitosti	 předposledního	 ročníku	 festivalu	 čes-
nekovo-cibulovou	 literárně-výtvarně-hudební	
soutěž	pro	všechny	děti	do 15	let.	Ty	tvořily	svá	
různorodá	dílka	na předložené	téma	písně	Nad	
Malú	Blatničkú.	

Nad Malú Blatničkú,
stavjajú kapličku,

kdo v ní bude bývat
Janíček s Aničkú.

Oni sa milujú,
jak česnek s cibulú,
dobře im tam bude,
chvála Pána Bohu.

Soutěž	 byla	 ukončena	 17.	 června	 2022	 a  děti	
prezentovaly	své	práce	během	letošního	Festi-
valu	česneku	23.	července.	
Na  1.	 místě	 se	 umístila	 Berta	 Vávrová	 ze	 Zle-
chova,	 2.	 místo	 obsadila	 Vanda	 Nedorost-
ková	 ze	Strážnice	 a 3.	místo	Radim	Vajčner	 ze	
Strážnice.

Folklórní agentura Buchlov

Dětská česnekovo-cibulová soutěž

2. místo – Vanda Nedorostková 3. místo – Radim Vajčner

1. místo – Berta Vávrová
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Historický spolek po stopách Berchtoldů
Členové	 Spolku	 podporovatelů	 historie	 Buchlovic	 se	 v  druhé	 polovině	
měsíce	 června	 vydali	 po  stopách	prvních	 Berchtoldů	 na Moravě,	 jejichž	
potomci	 (Leopold	 I.	 Berchtold)	 po  baronech	 Petřvaldských	 z  Petřvaldu,	
získali	v roce	1800	i panství	buchlovské.
Cesta	vedla	přes	 Jaroměřice	nad	Rokytnou	se	známým	zámkem,	maleb-
nou	 vysočinskou	 vísku	 Kdousov	 se	 zachovanými	 vesnickými	 usedlostmi	
a barokním	kostelem	s přilehlou	 farou.	Poté	 již	 čekala	prohlídka	 zámku,	

s prvky	a dispozicí	původní	gotické	a renesanční	tvrze,	v Policích,	který	 i se	sousedním	dvorem	
a  pozemky	 náležel	 Berchtoldům	 (1633–1821).	 Ti	 zde	 provedli	 barokní	 úpravy	 a  zámek	 rozšířili	
a  vyzdobili	 za  asistence	 významného	 architekta	 Baltazara	 Fontany.	 Dnes	 v  zámku	 sídlí	 zdejší	
obecní	úřad	s prostorami	přístupné	expozice.
Následujícím	 cílem	 výletu	 byl	 obrovský	 areál	 zámku	 v  Uherčicích	 na  Znojemsku,	 který	 vítá	
návštěvníky	 svou	monumentalitou	 již	 z  příjezdové	 silnice,	 včetně	 rozsáhlých	budov	někdejších	
hospodářských	 objektů	 po  celé	 vesnici.	 Po  roce	 1989	 je	 původně	 zdevastovaný	 objekt	 zámku	
postupně	rekonstruován	a nabízí	k prohlídce	vícero	půvabných	sálů	a pokojů.	
Panství	Uherčice	s blízkým	statkem	Vratěnínem,	a později	Police,	zakoupila	v roce	1628	rakouská	
pobělohorská	šlechta	Berchtoldové,	jmenovitě	Jakub	Berchtold,	rytíř	z Trientu,	později	povýšený	
na barona.	Renesanční	zámek,	rozšířený	v baroku,	obsahuje	čtyři	nádvoří	s dalšími	hospodářskými	
objekty,	velkou	obytnou	věží,	jedinou	existující	připomínkou	původní	gotické	tvrze,	a rozlehlým	
anglickým	parkem	s obeliskem	a umělou	zříceninou	vyhlídkové	věže.

Zámek v Policích
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Trasa	dále	pokračovala	k samé	hranici	sousedního	Rakouska,	do městečka	Vratěnína.	Památkou	
na  rod	 Berchtoldů	 je	 zde	 barokní	 budova	 bývalého	 kláštera	 bosých	 augustiniánů	 –	 eremitů	
a sousední	zámeček	(původně	tvrz).	V samotné	obci	a v jejím	nejbližším	okolí	se	nachází	několik	
betonových	 pevnůstek,	 tzv.	 řopíků,	 památek	 na  smutné	 předválečné	 období,	 a  naše	 tehdejší	
odhodlání	 bránit	 se	 proti	 rozmáhající	 se	 agresi	 hitlerovského	Německa,	 vrcholící	mnichovskou	
zradou	Československa	za aktivní	účasti	západních	mocností.	
Zpáteční	cesta	byla	vyplněna	drobnými	venkovními	prohlídkami	zámku	a kostela	v Myslibořicích	
a bývalého	zámku	v Rešicích.	 Text a foto Bořek Žižlavský

Jakub Berchtold z Trientu Věž uherčického zámku

Účastníci výpravy v Uherčicích
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Bývalý zámeček ve Vratěníně

Interiér zámku v Uherčicích

Uherčice – jedno ze zámeckých nádvoří

Velký sál v Uherčicích

Vratěnín – bývalý klášter
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Městské	muzeum	ve Valašských	Kloboukách	uspořádalo	výstavu	na počest	
P.  Josefa	 Vitoula,	 která	 se	 uskutečnila	 od  10.	 června	 do  24.	 července.	
Výstavu	v prázdninovém	období	navštívili	členové	Spolku	podporovatelů	
historie	Buchlovic.
P.  Josef	Vitoul	 (1917–1970)	 je	v Buchlovicích	dodnes	v povědomí	našich	
starších	spoluobčanů.	Působil	zde	jako	kaplan	mezi	léty	1942–1951.	Vedle	
výkonu	 svého	 povolání	 se	 vypracoval	 i  na  kvalitního	 neprofesionálního	

malíře.	S jeho	životem	na několika	farnostech	–	u nás,	ve Valašských	Kloboukách	a Štítné	nad	Vláří	
–	a s jeho	výtvarnými	pracemi	jsme	se	měli	možnost	seznámit	právě	ve Valašských	Kloboukách,	
kde	byly	k vidění	obrazy,	 kresby,	 fotografie	aj.,	 zapůjčené	 i několika	Buchlovjany.	Autorem	zají-
mavé	výstavy	byl	Mgr. Petr	Odehnal,	Ph.D. z tamního	muzea,	který	nás	expozicí	provedl.
V rámci	návštěvy	výstavy	se	účastníci	výletu	podívali	i do Slavičína	a Brumova	–	s hradem	a míst-
ním	muzeem.	 Bořek Žižlavský

Na výstavě P. Josefa Vitoula

Muzeum ve Valašských Kloboukách
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První. sv. přijímání v Buchlovicích – P. Hrabal a P. Vitoul
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Poutě do kaple sv. Barbory 
na Modle u hradu Buchlova
I. Kaple
Severně	od městyse	Buchlovic	vysoko	se	vypíná	dvojtemenná	hora,	na jejímž	jednom	vrchu	stojí	
hrad	Buchlov,	na druhém	kaple	sv.	Barbory.	Druhý	ten	vrch	nazývá	se	Modlou	snad	od bůžka,	který	
tu	v pohanských	dobách	byl	od našich	předků	stěn.
Již	před	r.	1412	zdobila	vrch	kaple	téže	svaté	panně	a mučednici	zasvěcená,	o niž	vedli	spor	klášter	
velehradský	a farář	buchlovický,	Benedikt.
V  nynější	 své	 podobě	 –	 totiž	 na  způsob	 kříže,	 10	 sáhů	 široká	 a  tolikéž	 vysoká,	 s  pěknou	 bání	
a věžkou,	třemi	oltáři,	z nichž	 jeden	 sv.	 Barboře,	 druhý	
P.  Marii	 Brněnské	 (Sv.-Tom- ské),	 třetí	 zasvěcen	 jest	 sv.	
Antonínu,	s kazatelnou	vyve- denou	ze	dřeva	černě	lepta-
ného	a ozdobenou	pěknými	 řezbami	 –	 vystavěl	 majitel	
Buchlova,	 Hanuš	 (Jan)	 Pet- řvaldský	 z  Petřvaldu,	 roku	
1672.	 Rod	 ten	 založil	 si	 před	 hlavním	 oltářem	 svou	
hrobku,	 vedle	níž	pochován	 byl	 tako	 lidumil	 Leopold	 hr.	
Bechtold.	
Petřvaldský	 stavěl	 i  klášter	 u kaple	pro	6	ct.	OO	trinitářů	
a  základy	 budovy	 klášterní	 lze	 dosud	 rozeznati.	 Avšak	
když	 generál	 řádu	 P.  Josef,	 jenž	 schválně	 ze	 Španěl-
ska	 přišel	 místo	 prohlíd- nout,	 zemřel	 ve  Střílkách,	
a  na  kopci	 nebylo	 vody	 ani	 na stavění	ani	na pití,	a snad	
také	 pro	 jiné	 příčiny,	 s  pro- vedení	úmyslu	sešlo.
Kaple	 byla	 důkladně	 opra- vena	od Zikmunda	Karla	Pet-
řvaldského,	 pána	 na  Buch- lově	 a  v  Žeravicích	 a  jeho	
manželky	Krescencie,	rozené	 hrab.	 Schrattenbachové	
„po  roku	 1742,	 v  němžto	 (jak	 listina	dí)	Brandenburák	
na Moravě	vše	plenil	a pálil“.
Hrobka	 stará	 –	 ve  východní	 (a  jižní	 části	 kaple)	 –	 nesta-
čila	v poslední	době	účelu	svému,	a proto	dal	r.	1886	hrabě	Zikmund	Berchtold	vytesati	ve skále	
hrobku	také	v severní	části.	Při	té	příležitosti	dal	také	kapli	opraviti.

II. Poutě a služby boží
Od dávných	 let,	 zcela	 jistě	pak	 r.	1672,	konány	byly	v kapli	o  slavnosti	 sv.	Barbory	a na druhou	
neděli	po Velikonoci	slavné	služby	boží,	kterým	obcovali	přemnozí	poutníci,	 jichž	počet	značně	
vzrostl,	když	vymoženy	byly	z Říma	roku	1650	plnomocné	odpustky	na 7	let.	Během	roku	deset-
kráte	františkáni	z Uher.	Hradiště	sloužili	v kapli	rekvie	za zemřelé	členy	rodiny	Petřvaldských.
Pobožnosti	ty	konány	až	do roku	1784,	kdy	k nejvyššímu	rozkazu	kaple	zavřena,	její	kapitál	320	zl.	
v kostelní	kase	buchlovické	uložen;	klenoty,	mezi	nimi	koruna	ze	sošky	sv.	Barbory,	vráceny	slečně	
Marii	Eleonoře	Petřvaldské,	majitelce	Buchlova,	jako	rodinný	poklad	a tři	kalichy	s mešními	rouchy	
rozděleny	kostelům	v Buchlovicích,	Osvětimanech	a Žeravicích.	Od té	doby	zůstala	kaple	po delší	
dobu	zavřena.
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Kdy	v ní	služby	boží	zase	počaly,	nelze	udati.	V novější	době	poutě	za četného	účastenství	konají	
se	na slavnosť	Nejsvětější	Trojice	a Nanebevzetí	P. Marie,	při	nichž	všichni	dle	papežské	breve	ze	
dne	2.	dubna	1859,	kteří	ve stavu	posvěcující	milosti	boží	velkým	službám	božím	na hoře	přítomni	
jsou,	a na úmysl	církve	sv.	se	pomodlí,	plnomocných	dosahují	odpustků.

III. Pozoruhodné předměty vně kaple
Na  severní	 straně	 kaple	 stojí	 na  štíhlém	 kamenném	 sloupě	 tři	 sáhy	 vysokém	 kamenná	 socha	
P. Marie	s Ježíškem	výtečně	vytesaná.
Na  jihu	nacházejí	se	zříceniny	domku,	v němž	bydlíval	do roku	1784	povždy	poustevník,	 terciář	
františkánský,	obstarávaje	služby	u kaple	za nepatrný	deputát	obilí	a dříví.	Poslední	poustevník	
v kapli	jest	pochován.		 (Připravil -bž-)

(Poutní místa a milostivé obrazy na Moravě a v rakouském Slezsku, autor Karel Eichler, Brno 1888)

Pouť na Barborce kol. roku 1905
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Před polovinou šedesátých let minulého století vydalo Pressfoto černobílé leporelo s pohledy na Buchlov 
a Buchlovice. Dvě obrázky z něj vám nyní nabízíme. (Foto archiv SPHB)
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Hledá se Mozartův notový záznam 
klavírní skladby věnovaný Berchtoldům
Už	v dětství	Wolfgang	Amadeus	Mozart	se	svojí	starší	sestrou	Marií	Annou	absolvoval	řadu	cest	
po evropských	městech,	kde	oba	sourozenci	jako	„zázračné	děti“	společně	koncertovali	a stali	se	
miláčkem	publika.	Marie	Anna,	 zvaná	Nannerl,	 byla	nejen	 vynikající	 hráčkou	na  klavír,	 ale	 také	
na cembalo	a i talentovanou	hudební	skladatelkou.
V  roce	 1767	 celá	Mozartova	 rodina,	 tj.	 otec	 Leopold	 s  paní,	 se	 synem	a dcerou,	 rychle	 opustili	
Vídeň,	aby	unikli	před	řáděním	černých	neštovic	a zamířili	na Moravu	do Brna.	Nejprve	se	zastavili	
v Brně	a pak	pokračovali	na cestě	do Olomouce.	Arcidiecézní	muzeum	má	k dispozici	dokumenty,	
které	dokládají	pobyt	W.	A.	Mozarta	v Olomouci,	kde	se	léčil	ze	smrtelné	choroby	a kde	také	jede-
náctiletý	složil	6.	symfonii	F	dur.	V arcibiskupských	sbírkách	je	k dispozici	kopie	ukázky	z prvního	
většího	Mozartova	životopisu,	a to	od dánského	diplomata	a historika	George	Nicolase	von	Nies-
sen,	který	se	spřátelil	a pak	se	i oženil	s Mozartovou	vdovou	Constanz.
Koncem	roku	1767	se	vrátila	 rodina	Mozartova	do Brna,	kde	přijala	pozvání	k oslavě	a  rodinné	
pohodě	Vánoc	v rodině	hrabat	Schrattenbachů	a k pohodlnému	ubytování	v jejich	paláci	v Brně.	
V Brně	pak	30.	prosince	1767	Mozart	se	svojí	sestrou	Marií	Annou	okouzlili	hudbymilovné	pub-
likum	na koncertě	v Taverně	(dnes	Reduta).	Připomínám,	že	dcera	hraběte	Benedikta	Berchtolda	
z Uherčic	se	provdala	za hraběte	Schrattenbacha.	
Wolfgang	Amadeus	Mozart	se	narodil	v roce	1756	v Salzburku,	s Constanz	Webberovu	se	oženil	
4.	srpna	1782,	zemřel	ve Vídni	v roce	1791.	Bylo	mu	35	let.	Z jejich	manželství	se	dospělého	věku	
dožili	dva	synové.	Starší	Carl	byl	nadaný	pianista,	který	zemřel	ve věku	75	let.	Mladší	Franz	Xaver	
byl	 hudebním	 skladatelem	 a  také	 výborným	 klavíristou.	 Zemřel	 ve  věku	 53	 let	 a  je	 pochován	
v Karlových	Varech.

Idyla v rodině Mozartů
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Kolem	Mozartovy	smrti	zůstalo	mnoho	otazníků.	Dodnes	nebyly	nalezeny	jeho	pozůstatky.	Po jeho	
smrti	se	manželka	Constanz	dostala	do tíživé	finanční	situace.	Díky	 její	pohotovosti	a obchodním	
schopnostem	se	z této	situace	dostala.	Podařilo	se	jí	získat	vdovský	důchod	od císaře	a pak	pořádat	
ziskové	koncerty,	při	nichž	uplatnila	i své	pěvecké	nadání.	Constanz	se	nakonec	stala	i spisovatelkou.
Koncem	roku	1797	se	Constanz	setkala	s G.	Nicolasem	von	Niessen,	který	byl	nejprve	jejím	nájem-
níkem	a pak	v roce	1808	se	vzali	v Prešpurku,	dnešní	Bratislavě.	V letech	1810–1820	žili	v Kodani.	
Často	cestovali	po Evropě.	Nejvíce	jezdili	do Německa	a Itálie.	V roce	1824	se	usadili	v Salzburku.	
Oba	pracovali	 na Mozartově	biografii,	 kterou	pak	Constanz	uveřejnila	 v  roce	 1828,	 tj.	 dva	 roky	
po  smrti	 svého	 druhého	 manžela,	 kdy	 uplynulo	 37	 let	 od  smrti	 Mozarta.	 Constanz	 zemřela	
v Salzburku	v roce	1842	ve svých	80	letech.
Jaký	byl	osud	Mozartovy	sestry	Marie	Anny	zvané	Nanerl?	Provdala	se	v roce	1784,	ve svých	33	
letech,	za Jana	Babtistu	Františka	Berchtolda	ze	Sonnenburgu	a žila	s manželem	a s jeho	čtyřmi	
dětmi	 na  jeho	 panství	 nedaleko	 Salzburku.	 Od  roku	 1783	 se	 Marie	 Anna	 s  bratrem	 neviděli.	
V roce	1788,	tři	 roky	před	smrtí	Mozarta,	si	dokonce	přestali	psát.	V té	době	byla	Marie	matkou	
syna	Leopolda	Aloise	Panteleona,	narozeného	v  roce	1785	a očekávala	narození	dalšího	dítěte.	
Takže	na panství	 svého	manžela	 se	 starala	 celkem	o  šest	dětí	 (4	děti	 z předchozího	manželství	
svého	manžela	a k tomu	přibyly	další	2	vlastní,	narozené	v manželství	s Berchtoldem.	Výchovou	
a vzděláváním	těchto	šesti	dětí	byla	Namerl	plně	zaměstnaná.	Po několika	letech	se	cítila	unavená	
a vyčerpaná	a v manželství	už	nebyla	šťastná.

Idyla v rodině Zikmunda II. Berchtolda na zámku v Buchlovicích
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Po  smrti	 svého	manžela	 v  roce	1801	 se	Marie	Anna	 se	 čtyřmi	 adoptovanými	dětmi	 a  s dalšími	
dvěma	vlastními	 vrátila	do Salzburku.	V  této	době	měl	 její	 vlastní	 syn	 Leopold	Alois	 Pantaleon	
(1785–1840)	16	let	a její	vlastní	dcera	Jeanette	(1789–1805)	12	let.	V Salzburku	Marie	Anna	začala	
vyučovat	hudbě.
V roce	1820	pomohla	své	bývalé	švagrové	Constanz	a jejímu	druhému	manželovi	sestavit	životo-
pis	svého	bratra	Mozarta.	V roce	1824	Marie	Anna	–	virtuos	při	hře	na klavír	či	cembalo,	geniální	
hudebnice	a skladatelka,	oslepla.	Zemřela	v Salzburku	v  roce	1829	ve věku	78	 let.	 Je	pohřbena	
na tamním	hřbitově	Petersfriedhof.
Marie	Anna	Mozartová,	provdaná	Berchtoldová	ze	Sonnenburku,	byla	příbuznou	z rodinou	Berch-
toldů	z Uherčic.	Už	v dětství	jsem	viděla	obrázek	rodiny	Mozartovy	na zámku	v Buchlovicích.	Auto-
rem	obrázku	z roku	1780	je	Johannes	Nepomuk	de	la	Croce.	Leopold	Mozart	je	na něm	vyobrazen	
ve věku	61	let	(1719-1789),	Namerl	ve věku	29	let	a Wolfgang	Amadeus	ve věku	24	let.	Manželka	
Leopolda	Mozarta	a matka	dvou	sourozenců	–	geniálních	hudebníků	–	v roce	1780	byla	už	dva	
roky	po smrti.	Na obrázku	je	paní	Anna	Marie	Mozartová	asi	ve věku	58	let.	
Když	se	v  roce	1759	narodil	Leopold	 I.	Berchtold	z Uherčic,	 tak	W.	A.	Mozartovi	byla	 tři	 léta.	Když	
Mozart	v roce	1791	zemřel,	Bedřich	Všemír	Berchtold	měl	10	let.	Marie	Terezie	Petřvaldská	z Buchlova	
se	v roce	1754	provdala	za Prospera	Antonína	Berchtolda	a zemřela	v roce	1768.	To	bylo	Mozartovi	12	
let.	Setkal	se	někdo	z nich	s rodinou	Mozartovou	ze	Salzburku?	Které	z dětí	Zikmunda	I.	a Zikmunda	
II.	Berchtoldů	hrávalo	na zámku	v Buchlovicích	klavírní	skladby	W.	A.	Mozarta?
Zikmund	 I.	 Berchtold	 se	 narodil	 roku	 1799.	V  roce	 1828	 se	 oženil	 s  krásnou	 Ludmilou	Vratisla-
vovou	z Mitrovic,	 zemřel	v  roce	1869.	Měli	 tři	děti	–	Zikmunda	 II.	 (1834-1900)	a dcery	Valburgu	
(1829-1856)	a Ludmilu	Gizelu	(1831–1915).	Zikmund	II.	se	oženil	v roce	1860	s Josefinou	Gabrie-
lou	Trauttmasdorfovou-Weinberg.	Měli	spolu	dceru	Josefinu	Ludmilu	a syna	Leopolda	Antonína	
(Leopolda	II.),	narozeného	roku	1863.	
Zajímavé	informace	k cestám	po Evropě	Leopolda	Mozarta	s jeho	dětmi	poskytuje	internet	(www.
mozart	nebo	www.mozartway.com).	 Ing. Alena Kulheimová

Zámek Buchlovice na počátku 20. století
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Konec léta na našich zahrádkách
U  jabloní	 pokračujeme	 v  opakovaných	 14denních	 postřicích	 plodů	 k  zamezení	 Ca-deficientní	
(hořké)	skvrnitosti	 jablek.	Používáme	chlorid	vápenatý	v přípravcích	Kalkosol	25,	Kalkosan	30	či	
Kalcolit	forte	(0,5–1%	roztok),	Wuxal	Sus	Calcium,	Lamag	Ca	či	ledek	vápenatý	v 1%	roztoku.
U maliníků  plodících	 na  dvouletých	 výhonech	 (např.	 odrůda Tulamen)	 odřežeme	 brzy	 u  země	
po  odplození	 loňské	 letorosty,	 nové	 by	 se	 měly	 ošetřit	 účinným	 fungicidem	 proti  didymelo-
vému	odumírání	maliníku,	zvláště	když	odplozené	letorosty	vykazovaly	známky	postižení	touto	
houbovou	chorobou.	V  současné	době	 je	u nás	 ještě	 tato	choroba	pokryta	dvěma	ochrannými	
přípravky	(Signum	a Switch).	Oba	přípravky	jsou	registrovány	též	 i proti	plísní	šedé	v  jahodníku	
a v  révě	vinné	a proti	 této	chorobě	v maliníku	a případně	 i v ostružiníku.	Dávkování	při	použití	
přípravků	Signum	i Switch	je	10g/	3-10l	vody/100	m2.	Odrůdy	remontantní	(např.	odrůda Polka)	
plodící	na podzim	na jednoletých	a příští	rok	v létě	na dvouletých	výhonech	-	jednoleté	výhony	
na podzim	pouze	zkracujeme.
I  v  srpnu	 pokračujeme	 v  zamezení	 vzniku  pozdní	 červivosti	 plodů,	 kterou	 u  jádrovin	 a  pec-
kovin	způsobují	druhé	generace	obaleče	 jablečného	a švestkového.	K ošetření	stromů	s pod-
zimními	 a  zimními  odrůdami	 jádrovin	 lze	 využít	 neonikotinoid	 (Mospilan	 20	 SP),	 dále	 proti	
obaleči	jablečnému	lze	použít SpinTor,	který	též	dobře	působí	i proti	slupkovým	a pupenovým	
obalečům. Proti	 obaleči	 švestkovému	 i  jablečnému	a  i  proti	 obalečům	na  révě	 vinné	a nako-
nec	 i  proti	 obalečům	 slupkovým	 a  pupenovým	na  jádrovinách	 dobře	 působí	 nově	 zavedený	
výše	 uvedený  Spintor  obsahující	 spinosad.	 Preparát  Integro,	 dříve	 používaný	má	 již	 bohužel	
ukončenou	 registraci	 I.	 V  posledních	 letech	 v  důsledku	 teplých	 nocí	 v  září	 jsme	 byli	 svědky	
provleklého	náletu	obalečů	samozřejmě	s opakovaným	poškozením	plodů	červivostí.	Je	proto	
racionální	 použít	 proti	 nim	 k  opakovaným	 postřikům	 přípravky	 (Mospilan	 20	 SC,  SpinTor.)	
Ekologové	k ošetření	 stromů	s podzimními	a zimními	odrůdami	doporučují	využít	především	
přípravky SpinTor a Madex.
Při	 teplém	 a  suchém	 počasí	 v  červenci	 a  v  srpnu	 může	 dojít	 k  přemnožení	 svilušek  a  hál-
čivců na jádrovinách	a slivoních.	Děje	se	to	především	tam,	kde	zahrádkář	k likvidaci	živočišných	
škůdců	na ovocných	kulturách	použil	neuváženě	pyrethroidy,	např.	Decis	AL,	Decis	Protech	nebo	
Karate	se	Zeon	technologií	5	CS.	Jabloně,	slivoně	a černý	rybíz	při	napadení	sviluškami	strádají,	
mají	 menší,	 svinuté	 listy	 šedobronzové	 barvy.	 Na  rubu	 listů	 můžeme	 pozorovat	 pomocí	 lupy	
vajíčka,	 larvy	a dospělce	 těchto	 roztočů.	Za  takovýchto	okolností	musíme	pak	 stromy	nejméně	
dvakrát	po sobě	ošetřit	v intervalu	10–14	dnů	akaricidním	přípravkem	Nissorun	10	WP	(ekologové	
doporučují	přípravek NeemAzal	T/S).	
U plodů	jádrovin	je	vhodné	v lokalitách,	kde	se	sazovitost	vyskytuje	téměř	každoročně,	realizovat	
od začátku	srpna	opatření,	která	omezí	výskyt	nejen	sazovitosti	 jablek	ale	 i  skládkových	hnilob	
a skládkové	strupovitosti	u plodů	určených	ke skladování.	Je	zde	možno	použít	přípravky	běžně	
účinné	proti	strupovitosti,	jež	mají vedlejší	účinnost	proti	těmto	chorobám,	např.	Discus,	Merpan	
80	WG	(k použití	35	dnů	před	sklizní),	dále	Dithane	DG	Neotec (21	dnů	před	sklizní).	Ale	v riziko-
vých	 lokalitách	 (uzavřená	vlhká	údolí	např.	u  řeky,	výskyt	neošetřovaných	sadů	v blízkém	okolí	
či	dokonce	v  sousedství)	musíme	použít	dokonce	 i  kombinace,	kdy	stromy	s vyvinutými	 jablky	
nejprve	postříkáme	35	dnů	před	sklizní	kombinací	přípravků	Discus	+	event.	Merpan	80	WG	a poté	
nejpozději	 3	 týdny	 před	 sklizní	 provést	 ošetření	 zaregistrovaným	 přípravkem	 specielně	 proti	
skládkovým	chorobám	včetně	 sazovitosti	 s  názvem Flint	 Plus,	 obsahující	 kaptan,	 což	 je	účinná	
složka	Merpanu	80	WG	a trifloxystrobin,	což	je	účinná	složka	přípravku	Zato	50	WG.	Tento	přípra-
vek	byl	přechodně	k dostání	dokonce	i v malobalení	a ukazalo	se,	že	tato	kombinace	s OL	14	dnů,	
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je	velmi	účinná	a je	pro	výše	uvedené	choroby	jádrovin	optimální.	Sazovitost	se	především	silně	
projeví	na plodech	jabloní	a hrušní	při	deštivých	a relativně	teplých	podzimních	měsících,	zvláště	
při	teplém	a vlhkém	září.	Ekologové	doporučují	 jako	možnou	alternativu	použít	postřik	příprav-
kem Vitisan	+	Kumulus	WG a nakonec	uvádějí,	že	pro	prevenci	skládkových	chorob	a sazovitosti	je	
vhodné	použít	i přípravek Myco-sin.
Obyčejně	v první	polovině	srpna,	při zaměkání	bobulí	révy	vinné,	je	třeba	provést	základní postřik	
proti	šedé	hnilobě	hroznů (botrytidě).	K dispozici	jsou	dva	přípravky –	pro	první	ošetření Mythos	
30	SC	a poté pro	eventuální	druhé	ošetření za 14	dnů	Teldor	500	SC.	Ekologové	naopak	doporučují	
použít	kombinaci	přípravků Vitisan	+	Altela.	Ohroženy	touto	hnilobou	jsou	především	náchylné	
odrůdy	s hustými	hrozny	při	vydatnějších	dešťových	srážkách.	Ve stejné	době	provádíme	i závě-
rečný	postřik	proti	peronospoře	a padlí  (použijeme	přípravek	na bázi	mědi	např. Champion	50	
WG a přípravek	na bázi	elementární	síry Kumulus	WG.
V  horkých	 a  suchých	 letních	 obdobích	 se	 může	 také	 výrazně	 přemnožit	 na  zelenině  sviluška	
chmelová, především	na okurkách	a paprikách.	Na listech	vyvolává	skvrnité	či	okrajové	žloutnutí	
listů,	které	se	nakonec	zbarví	do šedohněda	a usychají.	Rovněž	i zde	lze	pozorovat	na rubu	listů	
kromě	pavučinky	i různá	vývojová	stadia	svilušek.	Mnohým	zahrádkářům	poničily	už	v červenci	
venkovní	okurkový	porost.	Specifický	přípravek	proti	svilušce	chmelové	je Nissorun	10	WP.	Nejvíce	
však	sviluška	chmelová	škodí	u skleníkových	porostů	okurek.	Na postižené	skleníkové	kultury	je	
však	účinný	i preparát	Vertimec	1.8	EC.	Lze	jej	využít	i během	sklizně,	neboť	má	krátkou	ochrannou	
lhůtu	–	u okurek,	paprik	a rajčat	je	pouze	3	dny.	Akaricidy	proti	sviluškám	je	nutné	vždy	aplikovat	
opakovaně	(dvakrát	až	třikrát	v intervalu	7–10	dnů).	Při	výskytu	svilušky	chmelové	u rajčat,	okurek,	
papriky	případně	i u jahodníku	by	se	dal	použít	i nově	zaváděný	akaricid Floramite	240	SC,	který	
je	 k dispozici  i  v malobalení	 a bez	omezení	 i  ve  velkobalení.	 Ekologové	používají	 na postižené	
venkovní	i skleníkové	kultury	plodové	zeleniny	postřik	Kumulus	WG.	U okurek	pěstovaných	venku	
lze	využít	pouze	tento	postřik,	u okurek	pěstovaných	pouze	ve skleníku	lze	t	proti	sviluškám	lze	
dle	 ekologů	 aplikovat	 pouze	 dravého	 roztoče  Phytoseiulus	 persimilis  a  nesmí	 se	 zde	 používat	
konvenční	chemické	postřiky.
Koncem	srpna	a především	v září	 se mšice vracejí	 zpět	z bylinných	hostitelů	na ovocné	stromy	
a keře.	Musíme	použít	obezřetně	buď	Mospilan	20	SP	G	samozřejmě	se	smáčedlem	(0,1–0,15 %)	
nebo Neudosan	AF.	Ekologové	doporučují	použít	proti	mšicím	pouze	přírodní	insekticidy NemA-
zal	T/S	a Neudosan.
V  srpnu	 začínáme  s  obnovou	 výsadby	 nových	 jahodníkových	 porostů.  Vzhledem	 k  tomu,	 že	
většina	 starších	 porostů	 je	 napadena	 červenou	 hnilobou	 kořenů	 nebo	 fytoftorovou	 hnilobou	
jahodníku,	musí	se	použít	zdravá	sadba,	střídat	místa	k osázení	 jahodníkem	a eventuálně	navíc	
všechny	nově	vysazované	sazenice	namáčet	neméně	20	minut	do suspenze	přípravku	Polyversum	
Biogarden.	 Jak	k namáčení,	 tak	 i k pásové	zálivce	doporučuje	0,05%	koncentrace.	Obě	ošetření	
se	provádějí	pouze	 jednou,	 šířka	ošetřených	pásů	by	měla	být	20 cm.	Přípravek	Aliette	byl	pro	
zahrádkáře	restringován.
Pěstitelé	zeleniny	a brambor musí	při	deštivém	a teplém	počasí	v srpnu	nadále	sledovat	kultury,	
protože	předpokladem	úspěchu	je	pouze	včasné	preventivní	ošetřování	porostů	brambor	a zele-
niny	proti	plísním	a houbovým	chorobám.	Během	probíhající	sklizně	musíme	k ochraně	používat	
jen	přípravky	 s  krátkou	ochrannou	 lhůtou	 (3–7	dnů).  Pokud	 jsou	porosty	bez	 chorob,	můžeme	
použít	 přípravky  Kumulus	WG	 a  Champion	 50	WG.	 Při	 již	 prvních	 zjištěných	 známkách	 nákazy	
plísněmi	může	pomoci u zeleniny už	jen	systémový	přípravek	s preventivně-léčebnou	účinností	-	
Ridomil	Gold	MZ	Pepite	(0,25 %).	

MO Českého zahrádkářského svazu Buchlovice
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Měsíční meteorologické 
vyhodnocení amatérské stanice 
Květen 2022 v Buchlovicích 
Poslední	měsíc	 jara	 v	 roce	2022	byl	po	 teplotní	 stránce	vcelku	normální,	 odchylka	od	normálu	
2001–2020	činila	+0,9	°C.	Srážek	spadlo	méně	než	je	pro	tento	měsíc	obvyklé,	podíl	tedy	dosáhl	
65	%	průměru	let	2011-2020.	V	květnu	se	vyskytly	v	Buchlovicích	2	bouřky,	vzdálené	i	den	s	mlhou,	
slunce	už	ukázalo	svou	sílu.	Mrazík	se	již	nevyskytl,	ani	přízemní	(v	okolí	19.5.	přesto	ano).

Průměrná	teplota:	15,76 °C/ 15,8 °C 
(8h+15h+2*22h)/	5	minut
Srážky:	42,4 mm/ 40,4 mm	(automatický/	
klasický	srážkoměr)	(od	zač.	roku	130,6	mm)
Maximální	teplota:	29,6 °C (12.;	13:05	selč)
Minimální	teplota:	3,6 °C	(19.;	04:55	selč)
Minimální	přízemní	teplota:	1,4 °C		
(19.;	05:00	selč)
Nejvyšší	minimum:	14,2 °C	(13.;	00:55	selč)
Nejnižší	maximum:	16,7 °C	(6.;	13:40	selč)
Průměrná	maximální	teplota:	22,7 °C	
Průměrná	minimální	teplota:	8,9 °C
Nejteplejší	den:	12.; 20,6 °C/ 12.; 20,9 °C	
(průměr	8+15+2*22/	5	minut)
Nejchladnější	den:	28.; 11,8 °C/ 29.; 11,8 °C	
(průměr	8+15+2*22/	5	minut)
Maximální	tlak:	1028,6 hPa	(18.;	11:45	selč)
Minimální	tlak:	1006,7 hPa	(24.;	04:15	selč)
Průměrný	tlak:	1018,1 hPa	
Maximální	vlhkost:	99,3 %	(26.;	08:15	selč)
Minimální	vlhkost:	29,2 %	(19.;	13:55	selč)
Průměrná	vlhkost:	68,9 %
Maximální	rychlost	větru	(náraz	větru):	
14,8 m/s (27.;	18:20	selč;	SSZ)
Průměrná	rychlost	větru:	1,8 m/s	
Dny	s	maximální	rychlostí	větru		
(nad	10/15/20	m/s):	11/0/0	
Největrnější	den:	9.; denní průměr rychlosti 
3,1 m/s
Nejčetnější	směr	větru:	SSZ

Průměrný	směr	větru:	214,84° JZ
Dny	s	deštěm	(nad	0,2	mm):	12	(3.;	4.;	5.;	6.;	7.;	
16.;	17.;	20.;	24.;	25.;	27.;	31.)	(počítá	se	od	7h	
selč	do	7h	selč	dne	následujícího)
Jasné,	skoro	jasné	dny:	5	(do	3/8	pokrytí	
oblohy)	(10.;	14.;	15.;	18.;	19.)
Zatažené	dny:	3	(od	7/8)	(6.;	7.;	25.)
Dny	s	bouřkou:	(na	stanici/	vzdálené):	2/ 2		
(17.;	21./	4.;	6.)
Den	s	mlhou/mrznoucí,	zmrzlou	mlhou:	1	(26.)	
Letní	dny:	5	(11.;	12.;	16.;	20.;	27.)
Tropické	dny:	0
Maximální	intenzita	srážek:	81,8 mm/h		
(21.;	00:15	selč)
Maximální	úhrn	srážek	za	24	hodin		
(07-07h	selč):	11,0 mm	(17.)	
Nejvyšší	rosný	bod:	17,9 °C (20.;	16:15	selč)
Nejnižší	rosný	bod:	1,3 °C	(18.;	17:20	selč)
Nejvyšší	hodnota	globálního	solárního	záření:	
1201 W/m2	(26.;	12:50	selč)
Den	s	nejnižší	maximální	hodnotou	globálního	
solárního	záření:	452 W/m2	(25.;	10:50	selč)
Průměrná	hodnota	globálního	solárního	
záření:	232 W/m2

Nejvyšší	denní	suma	solárního	záření:		
26,700 MJ/m2	(21.)
Nejnižší	denní	suma	solárního	záření:		
5,523 MJ/m2	(25.)
Celková	suma	solárního	záření:	618,657 MJ/m2

Nejvyšší	hodnota	UV	indexu:	5,7	(27.;	13:25)
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Červen 2022 v Buchlovicích 
První	měsíc	letošního	léta	byl	teplotně	slabě	nadprůměrný	s	odchylkou	+1,1	°C	od	normálového	
období	 2001–2020.	 Srážek	 spadlo	naopak	 lehce	podprůměrně,	 podíl	 činil	 88	%..	 Převážná	 část	
června	byla	teplotně	normální,	oteplovalo	se	až	v	poslední	dekádě	na	tropické	hodnoty.	Poslední	
den	měsíce	 jsem	zaznamenal	 rekordní	maximální	 teplotu	pro	měsíc	červen,	 jinak	 řečeno	padlo	
absolutní	maximum	od	začátku	měření	minimálních	a	maximálních	teplot	v	roce	2007).	Jednalo	
se	 o	 tzv.	 supertropický	 den.	 Zaznamenali	 jsme	 i	 první	 tropickou	 noc	 léta	 (den,	 kdy	minimální	
noční	teplota	neklesne	pod	20	°C).	Vyskytlo	se	6	bouřek	v	místě	pozorování,	z	toho	jedna	se	silným	
krupobitím,	které	místně	způsobilo	i	škody	a	poškodilo	plodiny.	

Průměrná	teplota:	20,03 °C/ 20,0 °C	
(8h+15h+2*22h)/	5	minut
Srážky:	68,8 mm/ 60,2 mm	(automatický/	
klasický	srážkoměr)	(od	zač.	roku	198,8	mm)
Maximální	teplota:	35,7 °C (30.;	15:00	selč)
Minimální	teplota:	7,5 °C	(15.;	05:00	selč)
Minimální	přízemní	teplota:	5,9 °C  
(15.;	04:30	selč)
Nejvyšší	minimum:	20,2 °C	(29.;	05:35	selč)
Nejnižší	maximum:	21,3 °C	(8.;	15:35	selč)
Průměrná	maximální	teplota:	27,1 °C	
Průměrná	minimální	teplota:	13,5 °C
Nejteplejší	den:	30.; 27,3 °C/ 30.; 27,1 °C	
(průměr	8+15+2*22/	5	minut)
Nejchladnější	den:	14.; 14,5 °C/ 14.; 15,2 °C	
(průměr	8+15+2*22/	5	minut)
Maximální	tlak:	1024,9 hPa	(18.;	00:34	selč)
Minimální	tlak:	1007,2 hPa	(9.;	04:06	selč)
Průměrný	tlak:	1016,7 hPa 
Maximální	vlhkost:	99,4 %	(17.;	06:45	selč)
Minimální	vlhkost:	29,1 % (30.;	16:35	selč)
Průměrná	vlhkost:	71,5 %
Maximální	rychlost	větru	(náraz	větru):	
17,0 m/s	(16.;	17:20	selč;	SZ)
Průměrná	rychlost	větru:	1,8 m/s 
Dny	s	maximální	rychlostí	větru		
(nad	10/15/20	m/s):	11/0/0 
Největrnější	den:	10.; 19.; denní průměr 
rychlosti 3,0 m/s
Nejčetnější	směr	větru:	SSZ
Průměrný	směr	větru:	208,55° JJZ

Dny	se	srážkami	(nad	0,2	mm):	9	(3.;	4.;	6.;	7.;	
8.;	9.;	13.;	16.;	20.)	(počítá	se	od	7h	selč	do	7h	
selč	dne	následujícího)
Jasné,	skoro	jasné	dny:	10	(do	3/8	pokrytí	
oblohy)	(5.;	11.;	12.;	15.;	19.;	21.;	23.;	26.;	27.;	
30.)
Zatažené	dny:	1	(od	7/8)	(9.)
Dny	s	bouřkou:	(na	stanici/	vzdálené,	
blýskavice):	6/ 1	(4.;	7.;	9.;	13.;	16.;	20./	1.)
Den	s	mlhou/mrznoucí,	zmrzlou	mlhou:	1	(14.)	
Letní	dny:	19	
Tropické	dny:	6	(20.;	24.;	26.;	27.;	29.;	30.)
Tropické	noci:	1	(29.)
Maximální	intenzita	srážek:	397,2 mm/h		
(4.;	18:20	selč)
Maximální	úhrn	srážek	za	24	hodin		
(07-07h	selč):	16,6 mm	(9.)	
Nejvyšší	rosný	bod:	23,2 °C	(29.;	12:00	selč)
Nejnižší	rosný	bod:	6,8 °C (15.;	04:20	selč)
Nejvyšší	hodnota	globálního	solárního	záření:	
1236 W/m2	(3.;	12:05	selč)
Den	s	nejnižší	maximální	hodnotou	globálního	
solárního	záření:	863 W/m2	(18.;	12:50	selč)
Průměrná	hodnota	globálního	solárního	
záření:	253 W/m2

Nejvyšší	denní	suma	solárního	záření:		
27,136 MJ/m2	(21.)
Nejnižší	denní	suma	solárního	záření:		
11,512 MJ/m2 (6.)
Celková	suma	solárního	záření:	643,049 MJ/m2

Nejvyšší	hodnota	UV	indexu:	6,7	(7.;	12:55)

Richard Kapera ml., (kap.r@seznam.cz)
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V  sobotu 16. července se uskutečnilo další letošní vítání nových buchlovických občánků do života. 
Tentokrát jsme přivítali (zleva) Madlen Hlůškovou, Justinu Bartoňovou, Terezu Daňhelovou, Vojtěcha 
Kováříka, Barboru Kudelovou, Petra Pazderu, Maxe Pelce a Stellu Hrdinovou.
Všem dětem a jejich nejbližším přejeme do života hodně štěstí a zdravá a vše dobré. 

(Foto ing. arch. Lenka Vičánková)

Vítání občánků

Holý kopec po dešti (Foto Richard Kapera)
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Šlechtické slavnosti a zábavy – 
recenze výstavy
Historický,	 společenský	 a  kulturní	 význam	 aristokracie	 v  zemích	 Koruny	 české	 je	 obsahem	
projektu	Národního	památkového	ústavu	nazvaného	Po stopách	šlechtických	rodů.	V uply-
nulých	 jedenácti	 ročnících	 se	 předmětem	 pozornosti	 organizátorů	 stali	 mj.	 Rožmberkové,	
Pernštejnové,	Valdštejnové,	Clam-Gallasové	a  témata,	 která	 se	 týkala	např.	působení	 české	
šlechty	v evropské	diplomacii	a tzv.	Velká	hradozámecká	inventura,	kdy	bylo	možné	důkladně	
poznat	prostředí	významných	památkových	objektů.	Renesanční,	barokní,	rokoková	i osvíce-
necká	šlechta	se	nevěnovala	pouze	spravování	 svého	majetku,	případně	vojenské	či	diplo-
matické	službě	panovníkovi,	ale	 součástí	 života	sebevědomých	kavalírů,	 související	 s  jejich	
reprezentací	(někdy	spíše	prezentací),	byly	i galantní	slavnosti.	Aristokraté	získali	pořádáním	
rozmanitých	kratochvílí	věhlas	a pomocí	 jejich	zdárného	průběhu	mohli	navázat	 i prohlou-

bit	 společenské	 kontakty.	
Tato	 obvyklost	 platila	 i  pro	
rody	 jakými	 byli	 Rožmber-
kové,	 Eggenbergové	 a  Sch-
warzenbergové	 –	 majitelé	
zámku	 v  Českém	 Krumlově	
-	 příhodně	 vybraného	 pro	
konání	 nynější	 reprezenta-
tivní	výstavy	s názvem	Šlech-
tické	 slavnosti	 a  zábavy,	
která	je	součástí	dvanáctého	
ročníku	projektu	Po  stopách	
šlechtických	rodů.
Expozice	 je	 od  1.	 července	
do  30.	 října	 2022	 instalo-
vána	 v  bývalé	 mincovně	
českokrumlovského	 zámku.	
Exteriér	 této	 barokní	 stavby	
doznal	 nedávnou	 renovací	
zásadní	 proměny	 -	 výsledný	
odstín	 fasády	 však	 prav-
děpodobně	 neodpovídá	
barevnosti	 typické	 pro	 18.	
století.	Restaurovaný	interiér	
budovy	 s  dosud	 dochova-
nou	 původní	 šablonovou	
výmalbou,	 štukovou	 výzdo-
bou	 a  parketovou	 podlahou	
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je	 vhodným	 prostředím	 pro	 vystavené	 exponáty.	 Jednotlivé	 místnosti	 mincovny	 nejsou	
rozlehlé	a interiérová	instalace,	střídmě	doplněná	audiovizuálními	prvky,	je	proto	kompaktní.	
Z  důvodu	 ochrany	 předmětů	 citlivých	 na  světlo	 (knihy,	 rytiny,	 mapy)	 navozuje	 atmosféra	
potemnělého	prostoru	návštěvníkovu	osobní	přítomnost	na  libovolné	 slavnosti	 časů	 rene-
sance	 či	 baroka.	 Výstava	 je	 rozdělena	 do  šesti	 tematických	 okruhů	 -	 slavnostní	 průvody,	
slavnosti	ve zbroji,	zábavy	a slavnosti	v zahradách,	divadlo	a opera,	tančící	šlechtici,	hostiny	
aristokratických	dvorů	a pijácké	zábavy.	Obsahuje	exponáty	ze	sbírek	památkových	objektů	
i kulturních	institucí	z Čech	a Moravy	(ve většině	originály)	i zapůjčené	ze	zahraničí	(převážně	
kvalitní	sítotiskové	reprodukce).	
Výstavu	lze	vnímat	mnohovrstevně	–	počtem	exponátů	jako	reprezentativní	a tematicky	jako	
rozmanitou.	Vzhledem	 k  bohatství	 dochovaných	mobilií	 ve  státním	 i  soukromém	majetku	
však	 lze	 nad	 obsahem	 expozice	 alternativně	 uvažovat.	 Možnost	 zápůjček	 z  památkových	
objektů	totiž	nebyla	využita	stejnou	měrou	–	např.	v části	věnované	slavnostem	ve zbroji	lze	
spatřit	předměty	ze	všech	nejvýznamnějších	historických	fondů	zbraní	a zbroje	(sbírky	Sch-
warzenbergů	-	SZ	Hluboká,	Clam–Gallasů	-	SHZ	Frýdlant,	Colloredo-Mansfelsů	-	SZ	Opočno,	
d’Este	 –	 SZ	 Konopiště),	 naopak	 ve  zdařilé	 instalaci	 divadla	 a  opery	 příliš	 převažují	 reálie	
zámeckého	divadla	v Českém	Krumlově	(byť	se	jedná	o unikát).	V přehledném	prostoru	pijác-
kých	slavností	a  zábav	 (podařilo	 se	 shromáždit	větší	počet	výjimečných	děl	 -	např.	obrazy:	
Lucas	 van	 Valckenborch	 a  Georg	 Flegel:	 Malá	 hostina	 -	 SZM	 Opava,	 Georg	 Flegel:	 Kytice	
ve váze	-	SZ	Červená	Lhota,	Joachim	Beuckelaer:	Kuchyňské	zátiší	s kachnou,	kýtou	a výje-
vem	Krista	v Emauzích	–	SZ	Rájec	nad	Svitavou)	by	měl	být	více	zmíněn	Petr	Vok	z Rožmberka	
a slavnosti	na jeho	zámku	v Bechyni	-	poslední	pán	z Růže	je	na výstavě	zastoupen,	ale	spíše	
v intelektuální	rovině	(básnické	sbírky,	knižní	mecenát).	Dále	překvapí	vizuální	absence	hra-
běte	Františka	Antonína	Šporka	-	mecenáše	umělců,	knižní	kultury,	formovatele	barokní	kra-
jiny	v okolí	Kuksu	i Lysé	nad	Labem	a proslulého	pořádáním	výjimečných	slavností.	Portréty	
Petra	Voka	 (neznámý	 autor	 -	 Lobkowicz	Collection	o.p.s.	 –	 zámek	Nelahozeves,	 vystaveno:	
Lobkowiczký	palác,	Praha)	a Františka	Antonína	Šporka	(Petr	Brandl	–	SHZ	Frýdlant	či	Josef	
Ignác	Kapoun	–	SZ	Hospitál	Kuks)	by	do expozice	jistě	náležely.	
Lze	ocenit	citlivé	naznačení	časového	přelomu	mezi	slavnostmi	tzv.	ancien	régime	a dobou	
19.	 století,	 kdy	 aristokracie	pozvolna	 začala	 ztrácet	mocenské	postavení.	 Realita	měnící	 se	
doby	se	zrcadlila	i ve světě	slavností	a zábav,	do kterého	na úkor	pořádání	ekonomicky	i tech-
nicky	náročných	projektů	začaly	pronikat	předměty	masovějšího	charakteru,	které	jsou	pou-
žívány	i v současnosti	–	např.	kuželky,	pálka	na stolní	tenis	či	vyplétaná	raketa	pro	míčové	hry	
(SZ	Kynžvart).	Jejich	instalace	v samostatné	vitríně	přibližuje	potřebu	společenských	aktivit	
a zábav	příslušníků	nejvyšší	společenské	vrstvy	k vnímání	člověka	současnosti.
Výstava	 Šlechtické	 slavnosti	 a  zábavy	 v  bývalé	 mincovně	 českokrumlovského	 zámku	 je	
vrcholem	Roku	šlechtických	slavností,	 vždyť	umožňuje	poznání	 světa	her,	hříček	a  fantazie	
doby	minulé.	Po zhlédnutí	expozice	lze	nabýt	dojmu,	že	slavnostem	jako	kolektivním	spole-
čenským	činnostem	je	věnován	poněkud	větší	prostor,	než	individuálním	osobnostem	z řad	
aristokracie,	 jejichž	estetické	vnímání	a ekonomický	mecenát	umožňovaly	pořádání	 těchto	
kratochvílí.

Stanislav Vaněk
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V měsíci srpnu oslavili jubileum zlaté svatby – 50 let společného života – manželé Olga a Josef Večeřovi. 
K tomuto krásnému výročí jim přejeme vše nejlepší, hodně zdraví a pohody.
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V měsíci srpnu oslavil krásné 90. narozeniny náš spoluobčan pan Ladislav Trávníček. K jeho kulatinám 
mu přejeme hodně zdraví, štěstí a pohody. (Foto -bž-)

Omluva
V minulém	čísle	Buchlovského	zpravodaje	jsme	mezi	květnovými	jubilanty	špatně	uvedli	
příjmení	pana	Josefa	Bilíka,	jemuž	i	čtenářům	se	za	toto	nedopatření	upřímně	omlouváme.

Redakce Buchlovského zpravodaje
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V měsících	srpnu	a	září	2022	oslavili	a	slaví	svá	kulatá	
a půlkulatá	životní	jubilea	naši	spoluobčané:

SRPEN
pan Ladislav Trávníček

paní Božena Faltová (Domov pro seniory Buchlovice)

pan Karel Bílka
pan Klement Kotík

ZáŘÍ
paní Věroslava Šimečková

pan Rostislav Králík
paní Pavlina Partyšová
paní Elena Adamcová

paní Oldřiška Švanygová
paní Marie Bílková
pan Štěpán Bilíček

paní Františka Velecká

Všem	oslavencům	přejeme	do	dalších	let	života	všechno	
nejlepší,	hodně	zdraví	a	štěstí.



Zářijový ranní pohled z  klidně plynoucího balonu na domky v  Trnávkách, Proštípenou, Holý kopec 
a Maršavu. (Foto Bořek Žižlavský)
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